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' EXECUTIVE SESSION

Tuesday, June 20, 19787

U.S. House of Representatives,

Select Committee on Assassinationsj

Subcommittee on the Assassination

. of John F. Kennedy
Washington, D. C.

The Ccmmittee»met, puréuant to recess, at 6:20 o'clock

p.m., in Room I-D,. Headquarfers, Central Intelligence'Agency)

Langley, Virginia, the Honorable Louis Stokes (Chairman of

the CQMmittee) presiding.

Present: Representatives Stokes, Preyer, Burke, Fithian,

Devine and Sawyer.

v?-iélso present: G. R. Blakey, G. Cornwell, M. Goldsmith,

-#R. Morrison, E. Berning, M. Jackson, J. Smith, K. Klein and

5. Brady.

-The Chairman. The Committee will come to order.

At this time'the Committee will resume its sitting.: We
are.stiil in exeéutive sessi6n by Virﬁue’of the .resolution
adopted.by the Committee this past evening.

A£ this time the Chair will recognize Mr. Blékey,'

_Mr. Blakey. Off the fecord.
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(Discussion off the record.)
The;Chéirmén. jAnyth_ing further?
Bring tgeritness in.
Let’the récord'r¢f1ect that the Committee haé'resumedvita
'sitting énd at this time thé Witneés, Yufi Nosenko, is back
: befg;é £hé“Comﬁit£ée dnce¥again.
- Mr. Nosenko, I admonish you thaf you are still under the
‘oath that you took last night.
TESTIMONY‘OF fURI IVANOVICH NOSENKO =-- Résumed
Mr. Nosenko. Yes, sir..
~ The Chairﬁan. And at this time, then, the Committee will
recognize thé counsel for the Committe?, Mr.'Kleih; |
Mr. Klein.. Thank'you, Mr. Chairman.
Good evening.-
Mr. Nosenko. ' Good evening, sir.
Mr. Klein. You told us that~aftér the assassination

you had an opportunity to.be present .when Oswald's’filetwas

brought from Minsk, is that right?
Mr. Nosenko. Absolutely right. . ' ' I
Mr. Klein. Did you have an opportunity to read the entiﬁe

' L : , |

file at that time?

Mr. Nosenko. ' No, sir.

. 'Mr. Klein. How much of the file did you read?

e Lot

Mr. Nosenko. It was simply looking, page by page,. first

part of the first volume. S ’ i ;’i
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Mr. Klein. You went through the first part of the first

volume, page by page?.

Mr. Nosenko. Yes, sir.

Mr. Klein. Did you go through any of the cher volumes?

Mr. Nosenko. No, sir. |

Mr. Klein. You told us that an officer named Matveev
took the file away to prepare a summary?

Mr. Nosenko. Right.

Mr. Klein. Do you know who wrote that summary?

Mr. Nosenko. The summary was written by the First

Department of the Second Chief Directorate.

Mr. Klein. Do you know who, in particular?
Mr. Nosenko. No, sir, I do not know.
Mr. Klein. And did you ever have an opportunity to read

the summary that the First Department prepared?

Mr. Nosenko. No, sir; I didn't see it.

Mr. Klein. The Russian word "spravka", does that mean --=

Is summary, right. 3

Mr. Nosenko.

§

Mr. Klein. And why were you not able to read the summary

“that they wrote?

Mr. Nosenko. Well, the file was taken‘in the First

Department. I was working in the Seventh Department.

Mr. Klein. Did you make any attempt to read it? ;
Mr. Nosenko. No. %

' !
Mr. Klein. Was it at all unusual that with al; your i
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1nvolvement 1n the case you did not have an opportunlty to

| I

E ‘read that file?

[ )

; Mr. Nosenko. It was the decision of the Chief of the

' ‘ _ ) Second Chief Directqra;e, given big importance to this questic;i,_
§ s that a resume will be prgpared by the most prestigious depértF
%— : s ment, American Departmen£, and that is>why we couldn't even ask.
? , Mr. Klein. You didn't even ask to see it? "

é[ Mr. Nosenko. MNo.:
% g : Mr. Klein;: So it was not unusual that you were not

10 I allowed to see it?

111 o Mf.’Nosenko. No, it was not unusual.
12 ’ ﬁ:{ Klein. You have_testifiéd befoie this CommitteeAthat
. | i3 ‘the KGB did not allow Lee Harvey Oswald to défeét because ;he. |
' 14 g‘waé uninteresting. You have testified the KGB dld not even quaki

{
~}S§t0 Lee Harvey Oswald because he was unlnterestlng, and that you

gg;decxded”he was not interesting without speaklng to him.

1

7 ' Do you know what year Lee Harvey Oswald came to the Sov1et

_ 13 #Union?

i Mr. Nosenko. 1959.
c 20 Mr. Klein. In 1959, approximately how many Americans
; B 21 lwanted to defect to the Soviet Union or requested permission t

élidefeCt?

iw/ : BERE Mr. Nosenko. There was a defectionist, I remember, one
zilof the employees, one of the workers, who was helping to or-

}ganize the American Exhibition in Moscow, Mr. Webster.

S o SUS

i{ 50955 Docld:32277209 Page 6



| 5
§ "1 Mr. Klein. Without giving particular names, how many ‘
% : 2 | Americans would you say asked permission to defect in 19597
Y What would the number be?
% Mr. Nosenko. These tw°£W¢¥¢ knoWn to me ~- Oswald and
5 > | Webster.
j ¢ Mr. Klein. From 1955 to 1960, what would be your best
7 - : ’
" | estimate as to how many Americans asked permission to defect
; ° ito the Soviet Union?
’ Mr. Nosenko. As far ds I heard; there I think was one
i0 : }
‘ only.
il ' ' . _
Mr. Klein. One other, meaning three altogether.
12 ' : o
Mr. Nosenko. One besides Oswald and Webster, what I
13
know.
id . .
Mr. Kleip. Three?
; ) Mr. Nosenko. T hree.
: : |
‘ .. *Mr. Klein. Of the three, was Oswald the only one turned
down because he was uninteresting?
R L R
! .. Mr. Nosenko. Right.:. '
f 19 _ o ‘ o .
o Mr. Klein. Do you know any other defector who was ever .
20 _ | . B , .
i turned down because he was uninteresting?
210 o : ‘
o Mr. Nosenko. No.
22 o : S , v
! Allow me to tell, as you have seen, and you told yourselves,
Ehow many Americans are defected. It is a very rare occasion -ahd
P , : _ _ : : ; '
- o ﬁ% iKGB prefers defection when they are planning, they want, these;
N ftypes of defectors, they like and invite those people who can
i_ - B . ' ) '
E : ngzgﬁ Ekﬁf,
# 50955 DocIld:32277209 Page 77 - R
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‘67 |
: glve them certaln 1nformat10n Wthh is valuable.*
) | Mr. Klein. Do you récali telling this Qommittee yvesterday
3 tha§~gp_untilfl9§Q;ﬁhe Seventh erartmgnt was ;gcrgiting
o Teft én.c'.l'-r_i‘g'ht(?" |
; ‘g :Mr: yggengo. éA?solutgiy‘riéht.
§ . ’ | C 5 '~ Mr. Klein. Aﬁd ﬁhét'youvrecruited a woman in Utah who W%S -
§ ;';:;ﬂ.dﬁj Mr. Noseﬁkqulglksiﬁply had .given example of this recruit+
; 5 ment which took place up to 1960. When Seventh Depértment waﬁ.
% ¢ || recruitng -and giving files to the Intelligencé Service, First
10’; Chief Directorate, not asking them befo?e, is it person will ¥
é ' ; i}] %'be forﬁ them valuable or ﬁot. ’5
E ' : 19 Mr . Klein. And that KGB officers were_gettiné-bohus
f . 4 ~,3' and bgbmotidns when the'y induced p’eppie to reéruit?
é {*f ol ,‘ Mr .Nosenko. Right; | : : v‘k
- 15 | Mr. Kleih. And despité that, Lee Harvey Oswald, when |
16 é he asked to defect, you turned ﬁim down without even speaking%to
: S B b | him, to find out if he had any information; is thét right?
é» | B Mr. Nosenkd. Sir, we had guite évfew recruitmenté in‘fﬁ?,"
, iF p @ very big amount of theﬁ in '539  very interesting, much,
- 4 ' o o o : '
: W ? much more interesting -- peressors “and £éachers;-% and :
; i1 § e§en was a « ConQp: from CIA we. had- qulte a few recrultmentsé
; i £-ahq osQa1d€W§§ ndﬁhing Op}&this:base, on thi§-foundation..
j o W‘i ~Mr.'Kléih}f‘Wduld £he:KGthaVé.any‘interest-in,an
i i : : - :
% 'y giAmgrigan:student? o - ' | S
%“ 25 i - Mf;‘Nosenko. 'As.I>t§IaAYOu yesﬁerday,lKGB intefested in

HH 5l]955 Dul:!Id 322??209 Page B :




s E Rt e A S e S8R S L St TR T D e et L i S L

) (2 Students,ﬂbut&@géﬁicﬁiﬁjif}fﬁo;g‘éfédgnts who are studying
B ﬁéthe.Russian Language, Russian ‘history, Russian éconoﬁy.
2 - e ;
] Mr. Klein. And would they have any interest in an
. . American who had strong ant_iv—American'views. and who was a
e . professed Marxist? Would they have any interest in that
) kind of person?
; Mr. Nosenko.> H?re were are coming to a very interesting
. and sensitive questi&n. From mid-1950, by the order of
5 Central Committee Cogmunist Party, quiet Union, KGB was
. prohibited to make a?y approachment and recruitment of
;1% members of the Commuéist Party of the West.
?72 Mr. Klein. I aﬁ not asking about a member of the
‘ 2 |
' ' ! Commugist Party. |
é L 14 Mr. Nosenko. Yéur question is, and if he. is some type
; . ' | |
g vl of Marxist here, the%question maybe he is possibly a member E
% iéé of Communist tParty, %nd to check it for KCB §ery difficult
% 17g if he is a member of?Communist Party or not.of his country.
é 1A Mr. Klein. unid they ask him if he is a member of.
2 3 the Communist Party?% |
g 2  Would they chec% it? 2
i :
g : 21 Mr. Nosenko. Né, they would not ask him.
% . ‘

Mr. Klein. They wouldn't ask him?

!
: Mr. Nosenko. Né.

‘

; e Mr. Klein. Would the Soviet Union be interested in :

! .

% 2% & gomeone who was in tﬁe military and worked with radar equipment?

50955 DocId:32277209 Page 9
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! g B b g5 %z 5 , .8 |
Mr. Nosenko. VIt depends. If he was corporal, prlvate, 
P N } is no big interest. |If he was officer, maybe.they would be
j interested. ,‘ o -
. : j | Mr. Klein. Tﬁe -fact tha’f he worked ﬁith the egquipment
o ; wouldn't be enough; they would want to know what his rank wasp
éé AMr. Nosenko. No, Sir; itjis not énough.lbecause they
. had sources.
N Mr. Klein. And in 1959 would the Soviet Union‘have beeﬁ
< ’ ..;
s interested in someone who servéd as a radar operator on an ai%
T i.baSe where U-Zs took‘off and landed?
ili ﬁf; Nosenko;' Yes, sir; it would be very interested.
12 Mr. Kléin. Tt is your testimony that Lee-Harveyioswald,
. ' | - who was a sfudent, who was a prof-essed Marxis‘t, who had - -
\ 15 Mr. Nosenio. Students? I Qever heard that he was a |
s 1 studént. |
E ‘ , " | Mr. Klein. -- who had been a radar operator and had
? 17: worked on é base»from which U-2 airplaheé took offland
g la.l»landed, that he wasn't eveﬁ iﬁterestiﬁg enough for £he KGB
i‘ 19 to speak to him, to‘find~out if he knew ahy of this informatibn?
W - Mr. Nosenko.: MrK1 einy l.understand;your:position,:
v?zjfgbut wet: d1dn it knoQ that hefhad Camy connectfon ‘with U 23 ﬁél }
Tl v :
zzégfhigh@s} That is one th1ng
i o .
a&;} ' '735% -Ahd-if youy Mr. Klein,.are basing on what was w¥itten byi
e i'Mr; Epétein in the.book, it is a little bitvfroﬁ thé'air
cE ' :
2z % taken ideés. Mr; Epstein even telling fhat{howﬂimportant ;

509255 Docold:32277209 Page 10
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-2 word about his knowledge, anything concerning U-2 flights.

4targets, very.interestihg targets.

e e = st g e

DocId:32277209 Page 11

”é

[te

TOPSECRET

EL) ) ’ H
& . . . P

for KGB to know about such base -- that base.  We knew it
in '50's when I worked in GRU at the Navy, in 1950,.'51, '52.
We knew every base and in Japan, et this Atsugi'Base, aod we
knew what kind of‘airpianes hed been. WeAdion't know about.
U-2, no. Sure, it is very interesting, but when Oswald

applied, requested to stay in the Soviet Union, ,we didn't know

‘Mr. Klein. And you didn't ask him if he had any'kind of
iﬁformation about that when he wanted to defect, is thatv’ |
correct?

| Mr. Nosenko. No.

Mr. Klein. And you told os that one reason that no .one
was working oh Oswald was beeause all of your peo?le were
concentrating on the American Exhioition in 1959, is that
correct?

. Mr. NOeenko. . Yes, sir. Not only American.Exhibition,

there were other -tourists and among them were interesting

Mr.:Klein. You toldbus jesterday that»things didn't --

Mr. NOsehko. I can'explain.you.Whyj-beoauee'en American
Exhibition in Moscow was by -the information which KGB had,
I.don‘t'know>how'much it's right, howthCh it’s‘wrong, but'ité

was suspected quite a number of people from American intelli-

gence community who were working on American Exhibition in

Moscow, and when the work is going on against such targets,

SEs

e}
57
£S5 .
- —
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!:  : it is not one offlcer, 1t is a blg amount of people 1nvolved
% /;ﬁ 2;’ on each'case, because.it is very serious target. |
: 3 Mr. Klein. Do ng know what date Lge Harvey Oswaid
§ ‘ came ﬁo the SovietAUniOn?”'
é é’ | gzﬁrzlﬁoggﬁkolyﬂﬁéj sir,-I do not.
g » M;.Klein,; Mrjﬂéhéiyman, I would ask that this.
: . ; dééﬁment be”mérkéd foféiqéhtification and.shOWn to the witness.
é .é:ﬁ- e Thg~gh§ir@§§ifwiﬁh0ut objection.
% ; (The document referred to was
15 marked'as'JFK Exhibit No. F-2
11}, | - U for identification.f
1 0 .Mr; Kléin. 'Loékinq at this document --
. | 03 Mr Nosenko. Right.
T4 % The Chairman. bDid counsel want to identify for the
:§5 % record how the document has been marked?
16 - The Clerk. JFK-F-2. ‘ o R ~~.~-.~-""f """
17' Mr. Klein. Looking at this document, does i£ sayvoﬁ thé;
i3 _top "YVisa and Registration Office,'Intérior Départment,
i9. Executi&e.Committee'of.tﬁe Moscow City Council"?
.20 | _- Mr. Nosenko. Yes, sirff
‘2¥)'  Mr. Klein. 'DQ you fecognize'thatrfype:oﬁ‘docﬁment?
Q;é;' . Mr. Nosenko. Yes. It is from pépartmént of giVing»Viéas
;m;-v" | ﬁﬁ%' ana RegistratiOnS,Awhich is w@?king ﬁﬁder auspices of Diréétpxéte'

4 1 of Internal Affairs of Moswcow City.

Mr. Klein. And does this appear to be an_authentic

| ’*’P-* 486
‘ - ' . -??’;‘V N :
o e ‘;;“.“5 ;
L et

50955 DocId:32277209 Page 12 |
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a 1l
document, an authentic copy of the document?

Mr . Nosenko. Sure.

€}

Mr. Klein. Looking at Number 8§, does it say what

. - | date ilee

1 time?

s

Harvey Oswald came to the Soviet Union for the first

% - Mr. Nosenko. October, 1959.

Mr. Klein. October what?

1

5 . Mr. Nosenko. October 16, 1859.
9 . Mr. Klein. I would ask that this document be marked foq
% 1¢c | identification, Mr. Chairman.

N The Chairman. Without objection.
12 Would the clerk indicate for the record?

i3 The Clerk. JFK-F-3, Mr. Chairman.

i " (The document referred to was

15 marked as JFK Exhibit No. F-3
; ,

16 ‘ ' for identification.)

17 Mr. Klein. Looking at the newspaper article clipping, oh

3 | the right hand side, with the heading "U.S. Fair in Soviet

9 Jammed at Close," do you see that?
- 20 Mr. Nosenko. Yes, sir. : : ' :
Z1

Mr. Klein. And what is the date of that story?

Mr. Nosenko. The date is September 4.

i
i
}
{

Mr. Klein. Are you aware of the fact that the American

Exhibition ended on Sepfember'4, more than a month before

Oswald came to the Soviet Union?

~
2
et am e e e e o ST s

Vg g
ng !

i
k
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Union. ~No. They are the same targets. Okay, you are right,

qutg is closed September 4th, but does it change the importance

‘after it was closed. It was closed for visits for‘Soviét

Oswald was allowed to stay in the Soviet Union after he said

~that he was going to Kill himself if they sent him home.

| examined him and both found him mentally unstable;'

f 50555 DooId:32277209 Page 14 y

12

Mr. Nosenko.
Americans who were working for this Exhibition left Moscow.

Mr. Klein. I will ask you another question.

Yesterday, when I askédiyou if things»got back to
normal once the fair§énded,{aid'you say yes?

Mr. Nosenko. No, till they were leave the Soviet

of these people against whom KGB‘was‘working? They were

still in Moscow.

Mr. Klein. Do you recall yesterday my asking you, did

things in yéur-dééartment.get back to normal:~ once the fairf“

L SR

ended, and do you recall saying yes?
Mr. Nosenko. Well, I méaning fair ended when left all
the,people.inyolved in work on American Exhibition, Americans

when they left, and they were staying quite a long time

citizens, but it took quite a time for them to leave.

Mr. Klein. " You also feStified.yesterday that Lee Harvey;

You told us that ke slashedTHiS’wrists and thlésy¢hiatrists

Mr. Nosenko. .Right.

Mr. Klein. What waS ﬁhe point of having the two




b £ i L
3
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“made to let him stay; is thatuéorréCt?

things. He was allowed to stay because KGB and Soviet Governs

. you don' t know what he. w1ll do.

Mr. Nosenko. I think! simply to be assured that it was

'right found decision, concérning this person.  Two independent.

Mr. Klein. Af¢éi they examined him, the decision was

Mr. Nosenko. It is not because of the examlnatlon'

he was allowed to stay, Mr. Klein.'You aré a little bit mixing

ment had come to the conclusion if this person will kill
himself it will bereaction in newspapers, which can in'ahy wasy

hurt the starting, the warhing'of Soviet-American relations.

Mr;s Klein. Do you think the KGB dldn 't do that because’

£hey were worried he mlght ]ump out of the car or do somethlng

'Mr;'Nosenko}'vsiﬁpiy_a mentally uﬁStablé‘pérson, they

i) _:

‘like that? - "~;';fj R L :.-f< '1f>j , {

‘Mr. Klein. The Sovieta were worried he would kill himsalf
in the Soviet Upion?
r._Nosenka. Right, if>they would no£ allow hiﬁ to
, - |
stay. S | R
Mr. Klein. Caala the KGB have taﬁen hiﬁ and put ﬁim}on
-ﬁhe next‘plaae outtof.Russia and thereby endéd £heir.whole
problém'ﬁiéh’Léé'HarQay‘bswaid?'
Mr. Nosenko. , Ityls a: very sen51t1ve questlon. Hegaah”' P
. R . . |-
jump out‘af car. »If he: dec1ded, if he is mentally unsfable,-g
_ S :

".?. . s ) o ré;ﬂé.sg |
S A ] &k :
ﬂ i ]
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1 didn't want.to_QO-lt on any,such,actlon.A
b _ . ,
‘?ti Mr. Klein. They would rather keep hlm in the Sov1et
:_ Union? i -
3 _ i
y Mr. Nosenko. No, they would rather prefer they washed
5 their hands,‘Mr.'Klein; they are_ndt making decision, KGB.
y Fn}Soviet,Union decisiehs are made by the'Ceetral Comﬁittee
% , éf'tﬁe:éeﬁmﬁﬁiSt Perty; and General Seeretarj:and Politburo,
7 i not by "KGB. -KGB a eer;ant of the Politburo and Central Commit-
4% tee _Commueist éartft ; ;
};z :.Mr;;kiein;, Coiné‘ﬁylthe facts as you have told them
!]: to this Committee --
' Mr. Nosenko. Yes, sir;
a1 Mr. Klein. =-- why wasn't he put on a plane and sent | ‘ -
.« || back to America?
j!g Mr. Noserko. KGB:washed their handeﬁ Then from Intoﬁrist
16 it wasAgiveh information Ministry of Foreigﬁ Trade; Ministry %
17 | of Foreign Trade reported to the Soviethovernment; As I said,
130 I assumed the Chairman was eerely asked he tOld‘hlS oplnlon

'f9 of the KGB, and up to the Sov1et Government how they would

.20 ' decide.

2l " Mr. Klein. Could he have been brought to the U ‘S.

~Embaséy and told»them‘he_ls an‘Amerlcan,,"You take care of

him; we don't want him"?

Mr. Nosenko. Itcan be done, sure. It can be done, but_

oy o e o

i ;7 - A" % it wasn't done.

5!]955 Dm:!Id 322??209 Pagg 16
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3 Mr. Klein. Inspééd»théy:élected to allow him to stay

2 indefinitely in the Soviet ﬁnion and they have to worry about

him every single day, what an unstable American would do, is

ey

p that correct?

Mr. Nosenko. They didn't allow, KGB didn't allow. Soviet

w

]
|

5 |1 government allowed.

; 7 Mr. Klein. The facts as you have testified to them are

B that the KGB allowed this mentally unstable person to stay
9 in Russia, and they sent him to Minsk to.live and work in a
i  radio factory. Then the KGB allowed this mentally unstable

_ 11 |} individual to marry a Soviet woman, and then this mentally

% ' 12 unstable individual was allowed to join a hunting club where

13 he had access to a gun.

e

Can you think of any other cases in all the time you

n

t worked in the KGB where a mentally unstable person was

6 | treated in thiskind Qf;manner?A

, Mr. Nosenko. I told you I do not know any other cases
of mentally unstable, excluding one code clerk, American, was

also mentally ill; he was delivered in Soviet Union. I heard

it. I never have worked with him, I never have seen him.

And the thing is, I am sorry,. but you.are putting and stressi g

T S LA T

it mean, KGB allow him to marry?

i
!
I
a number of questioning, and it sounds so pecﬁliar. What doe%
' i
i
| Mr. Klein, in the Soviet Union there is by degree of i

] S ; Presidium of Supreme Soviet U.S.S.R. a law allowing marriage of

H -i
i , J
: i

B 50955 DocId:32277209 Page 17




| ;;‘T“;%;Mf‘wfiffm HMM0 l6v S
f . Soviet citizeps.with foreign. A foreigner can marry a Sovigt.
%‘f”w | ] | citizen, by the law. There is not a thing that KGB cén in aﬁy
. way‘try not to‘givé, not to make it possible, but this is in
. ., i cases when the person who is marrying a foreigner worked in
. "some sensitive place, let's say, in missiies, rocket
s industry'productiogf Was in process of any place of his workr
. 'ipg seeing classified.material.}.ln these cases, KGﬁvwill try
- tO‘pﬁt different type bf_fences. But it is unlawful. In
o accordance with Soviet law, marriage is allowed; hé déesn't‘
10 need to ask permission of Séviet Government or anyone. And his
:§1>! wife, Marina, wasn't working‘in any place which was sénsitive'
1 from the point of view ofJSoviet security.
. o 13 Mentally unstable it doesn't mean that he is raving
é ; 14 ( mad; it ié;menféllylunstaﬁie.
é 15 : .Mf;;Kléin. You testifiéd that.not.only was Oswala not
| 15 | sgoken’to whén he‘firsﬁ §éidlhe wénted‘toidefect but even aftér
a7 thé aeéiéidn'Waé made toléllow him to‘remain in the Soviet
;\‘ 3 Union, still nobody from.the KGB spoké go him, is that corfect?
19 . Mr. Nosenko. Yes, éiiu
; Ly | Mr. Klein. You also tetified to the_extensiVe resourcéé
é, : :‘21’ that were devoted to put physical and ﬁechnical surveillance
L 2 E dnkOSWald.4Ydu'told us the ﬁeﬁ involvéd; thertime involved,
‘, | o i ‘the facilities invélved?
Zai Mr. Nosenko. Right.

Mr. Klein. ‘Do you find great contradiction --

S O R
g % ';"”%x )
Emy g . %

]
B
:
i
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Mr. Nqsenko. + No, sir. -

Mr. Klein. --= in'the’faét;ﬁhat, on the one hand, you

4 y put all these resources into'following'Oswald around, trying to

see who he talked to and what he does and, on the other hand,~

y
; | You don't even havé_a.personvgo and télk to him ana ask him,:
‘ i "Tell us your backgrqﬁhd; té}i;qs about yourseif."

L Is. there any confradictiqn?“- i
s I Mr. Nosenko. Even in the United States, yes, sﬁre, for

9 you, for me just now American citizens, yes, sure, but there,

Ho ‘no.
W Mr. Klein. They don't talk to people there?
12 - Mr. Nosenko. They can talk and cannot to talk, but I

g don't see contradiction there. Anyone, any foreigner whb.will

,14 be staying,.even if this defector not on his own, but, let's

15 i'say, KGB pushed him to stay, to_defect, he.still will be‘wétched
; . S PR _ . : : :

15 é‘and On~him”WiIiﬂBé’;;£ this same type of work that was

7 I put on Oswald, not less.

»}gl, } Mr. X_‘Y_Kle/?n. You talk about their vsoci.ety is 'different than

§

REAN oursln~f§fit‘unusual‘thatf£hey allow an American to defect

§ 26 .apd:;ive,theré without‘;éverAqugstioning him, t¢‘aSk hiﬁ if.hé
% o » .?Yj:is:aﬁ i££eili§en§e;égeﬁt?'"
i?é ; ‘ Mf{{NQsenk§¢~'On théchqﬁréry; no doubt, let's 'say heé‘
-; ‘sz wasﬂintelligence agént, whéﬁ he willifell :them that hé was-'
24érsent with mission’as intelligéncg}agent? Why to scare him?

Let him liVé how he wants. We will be‘watching him. - He
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-:ghe'was mentally.unsfabie.

18

will show by hiS'bQLa%;of, gyzﬁi% actiéh.
| Mr. Klein.i'They @urpoéely ddn't speak to him; is that
your testimony? | o | | "

Mr. Nosenko.lﬁin;this case they didn’t‘speak with him

' because he didn't present intexest for the KGB and because - -

o

‘Mr. Klein. . You. testified that you read the reports of

two psychiatrists who examined Lee Harvey Oswald at the

\‘hbspiﬁal,aftér he cpt his‘wrist, is that.cdrrect?

Mr. Ndsenkd. .ﬁight.

iMr.bgiein{ Yéu.said‘both found him mentally unsfébleé

Mr. Nosenko. Yes, sir.

Mr. Klein. You told us in geat detail how this
Vdecisiqn was made to have these psychiatrists-éxamine him.

I would ask théththis document be marked for.
identification. | |

The Chairman. ‘The clerk will identify for the recofd
" the number appearing on the document.

The Clerk. -;t‘will‘be JFR-F-4.

(The document referred to waé',

marked as JFK Exhibitho.'E-4
| o ' for identification. )
| . Mr. Klein. Have you ever seen that document before?
; Mr. Nosenko. be, éir} _I_haVén*t seen it.
! Mr. Klein. Were you aware that the Soviet Government :: :
.! . . 4_ iﬁ ;{5" r A ;
‘ 5‘.@ Yot X AR5 x b
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provided certain documents to{the Warren Commlssion in 1964?

Mr. Nosenko. ‘No, sir.ﬁAI.wasn't aware of this.

Mr. Klein. Looking atlthat document in front of you --

Mr. Nosenko."Right.

Mr. Klein. =-- isvthat»a hospiﬁal record?

Mr. Nosenko. Oh; yes, sure. It is a hospital record.

Mr. Klein. And whose hospital record? Does it have a
name on it?

Mr. Nosenko; Yes, sir.. It is from Bo¢kin-Hqspital. 5

.Mr. Klein. Whose name is it?

_Mr. Nosenko. Lee Har&éy Oswald.

‘Mr. Klein. Does it say what date he was admitted?

Mr. Nosenko. Discharged, admitted 23rd, discharged
28th.

Mr. Klein. What year is that?

Mr. Nosenko. October of 1959.

Mr. Klein. Aﬁd does it have on the bottom the diagnosis
why he was in the hospital?

Mr. Nosenko. Incised wound of one-third of the left
forearm.

Mr. Klein. And that date, chober of 1959, is that when

Oswald first came to the Soviet Union and cut his wrist?

Mr. Nosenko. I cannot tell you dates, sir. I do not
remember.

Mr. Klein. You have in front of you the other document
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which told =--
Is that stili there?

Mr. Nosenko. No, sir. This is admittance to the hos-

'
R
RN )
Y

pital and dischargement.
Mr. Klein. . Number 8?
Mr. Nosenko. Arrival, October 16.

Mr. Klein. And the date on the hospital admittance is

-what date?

'Mr. Nosenko. ijenty-third of October.
Mr. Klein. And would you turn to tﬁé hospital admittanc
form, the one I just gave you, to the third page, please? |
Mr. Nosenko. Yes. | |
Mr. klein. And do you see where it says GHistory of
Preséﬁt Illness"?
Mr. Nosenko. .No, T don't see.
Mr. Kiein. Oﬁ the third page?
.Mr. Noﬁenko. {I'héve7theﬁ£ﬁird page.
~ Mr. Klein{ ,It'has~Number 6 on the top of the page, but
it's the #hird éage.oﬁ the doéﬁment.
Mr. Nosenko. Oh,>Number 6,<Hist®ry of Present iilneSs.
Yes. . Just a secondf |

Mr. Klein. Would you glance through that and would. you

tell us if this is the hOspital report'ffom When Leé‘Harvey

Oswald cut his wrist and was taken to Botkin Hospital?

Mr. Nosenko. Yes, sir.

TN AT AR
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page. It has a 13 ‘on the right hand side.

DQ you see that pgge?
Mr. Nosenko. i&éﬁy sirg}f; -

_ gL SRR o
Mr.Klein. The next to the last page.
Mr. Nosenko. Yes, sir; |

Mr. Klein. And do you see where it says, two-thirds

Mr. Nosenko. fes, Sir.;

Mr. Klein. Wéuld you read what is said under fhat?

Mr. Nosenko. "His mind is clear; perception is correct;
no hallucinaﬁion or deliriums. Hé answefs the‘questions
legible and iogicaily; he has a figm'desire to remain in thé
Soviet Union; no psyéhiatric symptoms we?e noted; the patient

1 is not'dangerdus for other people; his condition permits him

to the Chief PHysicians, Dr. Kornika. The patient is
transférfeq to the Seventh Ward,i

Mr. Klein. .Is there'anything.in there to indicate He is
meptéily ﬁﬁstablé?'

Mr. Nosenko.l,Here I do not see.

R E o - A e
& Mr. Klein. Does that report indicate that he was normal?

Mr. Nosenko. Here I db,not'see what I have seen. But

o

Jithislyou receive fréﬁ‘fhe'Sé?ief,Government,‘and if you think

gfou received the true things, what was in file, you are wrong,

g
e

K i&é‘e&x‘..%* g
i,
3

of the way to the bottom, "Psychiatric Department"” uhdérlinédz

to stay in Psychiatric Department by an order of the Assiétanf

!

1
{
|
)
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f was periodiciphysical surveillance of Lee Harvey Oswald which!

i
i

i that correct?

- and they will prepare you any document.

. z e ;. . : f, o
‘+the 'document?

,+ . Mr. Klein. So ==
arte ot e TR e

a phohy document?

Mr. Klein.

Mr. Klein. And that document,.:according:to you, is that
not an authentic -copy?
Mr. Nosenko. KGB can prépare'you’any doéument. Take

the material, or ask the doctors who are cooperating with KGB

Mr. Klein. I -am not asking you what they can do. Are

you testifying that this document is not authentic, it is notj|

v

,. . o - . . . ‘. t’
Mr. Nosenko. This document never was in the file of the;

Mr. Nosenko. This I testify.

Mr. Klein. =-- it is your tetimony that the KGB sent us|

Mr. Nosenko. Yes, sir.
Mr. Klein. You testified before this Committee that there
i

was ordered by Moscow, to be carrigd'out in Minsk?

Mr. Nosenko. Right.

Mr. Klein. And y0u'testified in detail about that, 1'
and yéu told ué how the thsical survéillance consistea;of
following oswald for a ﬁonth'or month’and‘a_half at a time,

and there werea number of peopie'that would be involvéd[ is"'t
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"he is working, control over his correspondence and corntrol of!

~his neighbors and associates, and not say anything about

i

23

Mr. Nosenko. 1Right;

Mr. Klein. It was a big operation?

Mr. Nosenko.>‘Big‘operation? No, it's not a big
operation. : B

Mr. Klein. There'were,a.numbér of people involved, werern
there?

Mr. Nosenko. It is not a big operation. It is routine.
In KGB it is a routine, nothing éerious. It's not an
operation even. It's surveillance, it's not an operation.

Mr. Klein.. And have you ever stated that the only cover-
age of Oswald during his stayvin Minsk consisted of periodic
checks at hié place of employment, inguiry of neighbors and.
associates and revigw éf his mail? Have yéu ever stated
that was the only coverage of Oswald in Minsk?

Mr. Nosenko. I stated before, and I stated it to you

yesterday, and I state now, that the order was given, and I e

have seen it -- to cover him by surveillance periodical, to

cover him by an agent watching in places of his living, placesg

‘ _ : i
his telephone conversations. i
Mr. Klein. My gquestion is, have you ever stated that the

only coverage was checking at his places of employment and

periodic, physical surveillance?

Mr. Nosenko. Sir, I cannot tell you what T stated. I"Wd

: ‘ f % i R
i HE
Y
W E !




] o g
. ' : - L
: 1 g for quite a big period of time, quite a few years, interrogatéd,'
i . ‘ " ' '
. B 2 §lﬁy1ﬁnms, and in different types of conditions, including
| 5 hostile condifioné.jfh. |
? 423 " Mr. Klein. :Thétj%as biéghe CIA?
?} EF . Mr. Nosenko. HWhere théy asked questions in such form3 
& ! which later my answer will be interpretéd in ény way, hOwever%'
!
Z{Jithey want to interrogate us . ’
- . 3 | Mr. Klein. That was by CIA?
5 Mr. Nosenko. And I‘cannot tell you what:I did say. I
! 19 | cénnot remeﬁberrdates; You must understand, it's hundreds of
; 11 'interrogations; hundreds.
| ' :
‘ 12 i Mr. Klein. This pgriod that you are telling us aboﬁt,
13 ﬁ;you wére questioned by the éIA duriné thatlperiod}'is that
4 correct? ) | - : ‘ .f
e _"!5 ! Mr. Nosenko. Yes, sure. |
}5 § Mrv!Kiéiﬁ;' Wére you q&estiénedvdurihg that period by
s FBI? |
13- Mr. Noseﬁko._ I questioned‘bvaBI in Febrﬁary, yes;h
e Mr:.Klein.l‘AtAthis time I would ask that this'documeﬂt.
; 2 be marked for identificatioﬁ and shown £ovthg witness.
z ;}érA" The Chairmén. The'clgrk,will.indicateffor»the‘rgcord
' = : ,t.he number appear.in_gA onthedocument
= h ; The Clerk. Exhibit JFK-;-F—S..
é ::z | (The'documeht_referred to Was mar%ed
ag : . o %
T as JFK Exhibit No. F-5 for i

50955 D»unId:SEE?TEﬁDB - Page 26 "'. ’
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§v~'r‘7f7fti” '

- identification.)
Mr}-Klein.i These hostile interrogations you just alludeg

to, did they lead you to st%tg other than the truth to these

b

interrogators? B

Mr. Nosenko. I was an%weringAquestions which were put
to me.

Mr. Klein. . Did you evér not tell the truth?
Mr. Nosénko. No, I wa% telling the truth.i
Mr. Klein. I wduld direct your attention --
Mf. Nosenko. Yes, siri

Mr. Klein. . Just a moment. Before you you have a

Federal Bureau of Investigaﬁion report, is that correct?
Mr. Nosenko. Yes, sir.

‘Mr. Klein. Iwould diréct your attention.to page 29 of

! that report. * |

Mr. Nosenko. Right. S

Mr} Klein. The last‘paragraph, beginning with,*"NoSenkQ

stated" -- it's underlined.%‘Would you please read that
paragraph to us?

- ‘Mr. NOsenko. "Nosenko stated that-in view of_instrqgtion

from the KGB Moscow, no.active intérest_cduld be taken in
Oswald in Minsk without obtaining prior approval from KGB . |
o _ T : , |

in. Moscow." According'to'Nosenko, no such.approval was ever

requested‘ergranted,ﬁandfbésed’on.his experience,'he opined -

that the only coverage Qf(O%wald during this stay in ‘Minsk

|




4A' §g ; i ﬁm“ffhﬂ.fb,é__q“»_ 2
13 ke T
; con51sted of periodic’ checks of hlS places of employment,
o 2' inquiries of neighbdrs and éSSOCiates,'and.reView of his mail}"

Mr. Klein. Did you makedthét'statement?

()

Mr. Nosenko. Yeé, 51r.¢ Wnat do you find here wrong?

H . &
3 N N B ! -

A

e

Mr. Klein. Does that statement say anything about

‘ ‘physical surveillance?

, , ' Mr. Nosenko. No, it didn't.
é 3 Mr. Klein{ Did you fopget'to tell them about the physical
% 9 i surveillance? |

1;5 Mr. Noseﬁko. Maybe I %Qféeti maybe they didn't put;

11 . L do not know.- | ; | |
% ;“ ';2'3.' Mr. Klein. Do yoﬁ'ﬁecelleSPeaking to agents POptanféh
'{lbmu . g-: and GheesYirg on March 3rd endu4th, 19642
é | | 2 . Mr. Nosenko. I‘cannotqeell yeu. I do remember ehe daﬁe,7

no. I remember I was. speaking with agents from FBI.

% T Mr. K;ein. When yoawgggiewto them, dld you recall that

; ',{7"£ﬁey'sboke to YOu“at that time, March 3rd and 4th, about

i 43 1%eefHérveyﬁOSwald? : | |

g 1 o Mr.'ﬁosenko. .I told jeu,they were speaking with me g

% LW aboet Oswald, but I cennot %ell you the‘date.whem.~ ‘%
2 | Mr. Klein. Was it in March 1964?. ',1»
Zéﬁ Mr;,Nosenko.xnThey,weﬁeisﬁeaﬁing with me ;f FebruarY; 1
éj% and'the beginniné'evaarchgof 1964;. |
Eé%l Mr. Klein;wandIdid fﬁeyitaPe the convefsétienS?
:E'i Me. Nosenko. 3Yes,,théy'#ere taping all conversations.

A ; . : ' '

- 50955 DunId;SEE??EDB Page 28
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" Mr.. .
falking? 3
,;Mrf Nosénko. YeS/'siri
Mr. Rlein. pid tﬂéy,e%ér'show yqﬁ thOse.hotes?:
M. Nosepko.' No.. }i’;iﬁ : | _ | » ' ‘ §
Mr. Klein. Were-you a%éfe_#hét!the statements ybﬁ,wegé‘i

~making to them were going tb be written down in to a réport?

Mr. Nosenko. Sure.

Mr. Klein. Did you ever have an opportunity to see the
‘Yeport?-. :
_Mr: Nosefiko. No. Theionly ‘one which was sent to the

Warren Commission, this I have seen.

Mr. Klein. Were you aware that the report would be put

“inh ydur £i1e?;‘ ‘
Mr. Nosenko. Must be.g o o |
Mr. Klein. Were you a%are that report Qould be’shdwn £0
. S
.a committee such-as this in%estigating the assassination?g
Mr. Nosenko. . I didn'tiknow_that it would be creéted,'£$¢
Coﬁﬁittee, b;cause_it was l§64.

Mr. Klein. Yu didn't know that?

'Mr. Nosenko. No. Did! you know that this Committéefff

in 1964 -- will be.eXistingﬁin '78, '772

.,;,-, e

Mr. Klein.;fAﬁd were .you telllng them ‘the truth when youi,

s e T s
- - '

toldfthem‘fﬁat;thé’oniy coverage of Oswald and 115t1np these thlngs and

. R e e - .- . s L i
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not telling them about the physical surveillaﬁée, was that the
- L _ . }

truth you told them?‘ i
_ ‘ 1 :
Mr. Nosenko. Wéll, I told them that there was done the

work against Oswald; it Wasﬁordered, passive type of work ,

1

| . ' .
it's called passive. Whenever it's ordered not to make an

approachment, nbtvtb ﬁake aﬁédntﬁct, not to méke a recruit-
mmént, this,is passive. .y

Anything when en£ers'b?sidevahatevér ié-done; con;t:ac{:,.i
approachménts, rec?uitment,!attempt to recruit, it is
immediaﬁély called active.

o : v .

Mr. Klein. Lookingbatithat reporﬁ, did you tell. them
about the_physical~surveili§nce which you téld thiS'Comﬁittee
about’yesferday? ' i |

Mr. Nosenko. Sir, I dg not see here, bﬁth‘have’nS_
:doubts. I do not knowﬂ Ma&be I didn't mention that this
daﬁe yop,said, maybe. I dign't mention but.I Was télling
them about surveillance.

Mr. Kleih. Didn't youitellvus tﬁét you always told thé
truth and told everything y;u.knew when you spoke to the FBI
and the CIA? |
,M;. Nosenko,’ Xes, Sif}

"Mr;’Kieiﬁ;“ if they wo#id’havé asked y5ﬁ, "Was there '

physical surveillance?" —-‘?

:

Mr. Nosenko. Yes, I will answer yes, it was.

Mr. Klein. -- YOu'WQulﬁ'havevanswered‘yes?

1
{




29

1 Mr. Nosenko. YéS/ siru.
- I
Mr. Klein. You also testified before this Committee that

[ S

3 in accord with the OrderS'ftom Moscow that there was technical

@ e |

surveillance, and you told #s in detail about how they tapped

R 2]

'

5 § his phone and they would rebord it and make copies of it
é and gave it to a certain person.
Again, drawing your attention to page 29 of that same

3 paragraph, does that say anything about the technical sur-
|

LA

veillance that you told us Fbout?

04 . Mr. Nosenko. No, sir.|
Mr. Klein. Did you forget?

"Mr. Nosenko. But, if you ask, even an agent of FBI,

‘ - B I doubt it, no. In KGB control of correspondence, control of

3
: . i

i

telephone, it's not big de%l. It's giving order to control a
! : ‘ N
; " i télephone can be given byéChieﬁ of Section, not speaking of

: : 6 - ) : ) ) ' ;
g Chief of Department, not speaking of Chief of Directorate, ;
: 17 ‘ . é
and not speaking to receive a warrant from the judge. Contral

13 | | | B
: of correspondence can be signed, permission to put control ;
! 19 -; } ]
3 over correspondence can be jdone by the Deputy Chief of |
f 26 | ! %
] Section even. b |
i 2 | ’ '
3 Do you understnd what{I want to tell you, it is absolutqu
o o -
. A | considered, KGB, nothing important. |

. 3 ' ;
' Mr. Klein. Is it a big deal to check periodically at
24 ‘ |

someone's place of employm%ntand talk to their neighbors?"is

that a big deal?

i
!
i
|
i
|

50855 DooId:32277209 Page 31
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Mr. Nosenko. No. i

Mr. Klein. But you told them .about that, didn't you?
LG
. o .
Mr. Nosenko. I tried simply to describe them what
L S RO »

kind of, not to take'aptive;~¥,what does it mean, passive typ
of coverage of the target? |

“Mr.. Klein. “If:they:woduld-have-asked you was there any
! _ '
technical surveillance, then would you have told them?

Mr. Nosenko. I would have said they were told, even
. o S
~word for word, in this docU@ent gsaid not the technical survei

lance. They have a'certaiA terminology. Let's say surveil-
S ' o ,
lance, it's called to leadfgth@ameagwremenixN/N,,andrtﬁu

controlntelephonectoibead thewmeasyrement M.
Mr. Klein. If they would have said, "Was there any

technicai surveillance of quald?" would you have said
i o
Ilyesll?

|
I
]
i
!
i
v

Mr. Nosenko. Sure.
Mr. Klein, You also testified to this Committeelthat

 thé KGB would have had to ﬁaveﬂkpown about ‘Marina Oswald,
yop said, by the end of th% mSﬁthlthéy would have a batch
of paperé? . , l |
. o ,
.Mf. Nosenko: Yqu'télé me, if she had'Séeh him, you
something metnioned, 15, lé.
Mr. Klein. Bécause s&rvéillance was on O?wald, they wou
, | .

have had to pick her up?
. i

. 4o . . - -
Mr. Nosenko. I cannot tell you it was. in the moment wh“

[}




1 | he was eeeing her or not. You said assume that he met her

|

-

!
%

i

i

i

2 { 16 -and 13, and it became known'ﬁo KGB through surveillance. I

(9% )

said by the end of month that at least something will have on

N

: ‘ . Dy .

T her, who is she, where she is working, where she studied, where
. ‘ s i she work. 3 |
. S . 1 ‘ o

6 Mr. Klein. jhey would know that through the surveillance

Mr. Nosenko. ‘The'fect Will‘be known through surveillance;

» b ’

on Oswald?

3

w

9br then through other outfits of KGB they w111 find whatever
. - 1 I

v T l
o

: |
|

§

10 f’90551ble on her.
' 1 Mr. Klein. Were you ever asked -the follow1ng questlon
l

12 4 and did you.giye the:followibg answer:

13 "Question: Why:wouldn't she —-- referring to Marina -- have

been investigated when she flirst met Oswald?
c b "Answer: They did not know she was a friend of Oswald

16 until they applled for marraﬁge. There wasg rno surveillance
!
on Oswald to show that he knew her.”

Were you ever asked that question and did you give that

13
) . 2 ,
1 || answers
20 Mr. Nosenko.: Sir, I dq not remember my questions, and

I
o |
answers. ;

| - v
Mr. Klein. I would ask that this document be marked for
identification, please, and .shown to the witness. , i

i
The Chairman. The clefk will identify for the record

32
iy

the number appearlng on the{document
I
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1l The Clerk. UFK-F=6.
- 2 fThe document referred to was
3 .:marked as JFK Exhibit No. :F-6. for
‘ 4 jldentlflcatlon )
‘ 5 *Mr. Klein. Looking at’ % at document, have you ever seen
6 it before? - ' é !
. jb Mr. Nosenko. No, sir. l
5 | Mr; Klein. You hé&e neyeriseen that .before?
‘g“4< Mr. Nosenko. I ne&er h%ye seen it before.
0l _ Mf. Klein. And isfthatéa report that says on the cover;

i
{

‘g]‘ "Memorandum for the Record éubject Followup Report on the

12 Oswald Case; Source: AEDONOR." Was AEDONOR your code name~ - .

13 at one time?

3
.' 14 Mr. Nosenko. I do: not; know.
s Mr. Klein. "Date of Inﬁerview: 3 July 1964." Does it

. . ' !
164 | say that on the cover? | }
' B r

!

17 Mr. Nosenko. Yes, %ir.
15 Mr. Klein. And tutninégto the very last page, page}lBA-—
; ; I L
qo il Mr. Nosenko. Yes,?siy.
20 Mr. KleinQ Doesvit say? "Thomas A. Ryan"?
o1 '~ Mr. Nosenko. Yes.i ; |
. , .
) pl o M klein. "SR/CI{KGB“
. ~q ]l | Mr. Nosenko. Yeé.' % S -
| oz ? ‘Mr. klein. Did yoé‘ ev%r hear of a man nemed Thomast.
3 |
O 2 | Ryan? |
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Thomas Ryan?

)

][qgi!ag§;§%€:giﬁril 33
|
" Mr. Nosenko. No, I do ?ot know a man Thomas A. Ryan.

Mr. Klein. Do YOu_recail speaking to a man named

[

!

‘Mr. Nosenko. No, sir. L

‘Mr. Klein. Would you tprn,in this document to page 9.
: .
On page 9, the last question and answer, would you read the
. - .
question for us, and read the answer?

" Mr. Nosenko. "Why wouldn't she have been investigated

'when she first met Oswald?"

"They didn't know she was a friend of Oswald until they
applied for marriage. Theregwas no surveillance on Oswald

to show that he knew her."

Mr. Klein. Were you ev?r asked that question and did you

ever. -- |

b
Mr. Nosenko. I do‘not.@emember, sir. But if it is,

it must be asked and I this answered.

l
Mr. Klein. Was that the truth?

Mr. Nosenko. As far as| I remember, those conditions in

~which I was asked, better ask where I was in this period of

time, what conditions I was %ept, and what type of interrogati
were going on. - | |

Mr. Klein. Did you telh us yesterday that you always
told the truth? -

Mr. Ndsenko. Yes.

Mr. Klein. -- when yo@ spoke about Cswald?'
Mr. Nosenko. Yes. g

Mr. Klein. Was this question relating to Oswald?

Mr. Nosenko. I was answering what I could.

 TOP_SECRET

ons




o
y

-

1 Y

R e '
iJ;, s I G __1 34
| : - .
t
i

Mr. Klein. Is that theitruth, that they didn't --

Mr. Nosenko. It's how it is put, how it is put. You see,

[#%]

again, why wouldn't she haveibeen investigated. Here must be

guestion was in this form. Fhe investigation, not- the checkup

of her, but, let's say, invi#ation for conversation, something

-
EFS

€n

o

| of this kind, it's some kind of here misunderstanding on both

parts, that would be mine, apd interrogator.

s

Mr. Klein. It is an inaccurate transcript?
P EE S 1
I

'Mr. Nosenko. I conside;‘mahy, many things are

D

10 i inaccurate.

1 R

N Mr. Klein. Is that transcribed accurately?
i
12 Mr. Nosenko. I do not know, sir.
i _ o
13 Mr. Klein. That answer, do you think it is transcribed

f
& 7 |

accurately, that that's your

LA

answer?

'

18 Mr. Nosenko. Well, I chn only explain only one thing.
: i

{6 §# Let's say there was KGB founh out that he had an acquainta_nce,i

17 || Marina Prusakova, They were nbt married. They didn't know --

1
i

13 | they didn't apply for marriage. What kind of first will be

'
'

49 investigation? Checkup in archives of KGB of Byelorussia, and
.20 i on the basis whatever kind OF material on her will ke found.

' i

27 ! Let's say, if “shes was ever'Fn trial by militia, under arrest.

| If militia had any material,! they can expand further. They

. ' ! i can also send checkup in .thef place of her -- one, it's in one ;
| |
|

| order, to give us the picture of the character of the target,

2z ?check on him in place of hié work and check in place of hisfliving,
{ . i o

o

Py ". .:1-:

L3 ";‘;ﬁ
AL
Yoz ':3

3
o
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%g 35 |
?g% in one order.
a ‘2§| But more, farther invesﬁigation, the ‘true investigation -—
3§ this is‘called checkup -- wihl be studied and they will start
;o dA when they see something, letjs say, suspicious in behavior of
’ 3 Oswald and this his connectlbnv
6 .+ “In case of Marina, whenitﬁey found out that they are éoxng
7 to‘@arry;'sure, they w1ll be}more, farther inVestigation,
8 thofotgﬁlinvetigation, but Eefore it will only be checkub
g ’From thlSpOlnt of v1ew I wa% answerlng thls questlon.
. R . . . S .
10 ) Mr. Klein. Let me maké'it simple.
i L W Lo
:]; - Mr;—Noseﬁkdf- Right. -
13 4Mr. Klein. If‘the quesﬂion was asked exactly as-it appears|
13 here, "Why wouldn't she hav% been investigated when she first
.‘ 74 if met Oswald?" would this be y‘our answer? Is_‘-th'at: a cortet:,t
332! answer . as it appears here?| -
i 1 R
}6§ Mr. Nosenko. Well, 1t}appears here, Egthwﬁgfnotwremeﬁﬁér;
.l?é Sure,.I answered and tgis was questiqn, but,Agentlemeni—fv
! k . _
333_ Mr. Klein. Was this tfue? This Says "There was no
;;é surveillance on Oswald tovsﬁow that he knew her" -- is that
| ’ ‘ %
_ggé right or wrong? s @
2}§ Mr. Nosenko. This is Qhat'I'answéred; ves. It i§ ri§ht.
. :ﬂ%‘ It is written here. ' o _ i L
. 5 ; Mr. Klein. You remembe!fr answering that?
24§ Mr. Nosenko. No. ;
B 13 é Mr;‘Klein; How do youiknow you aﬁswered that?
o i
E 2 4 f
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I Mr. Nosenko. You are giving ﬁe official document.
B 2 Mr. Klein. f?ou have no reéoliection of answeriﬁg this?
3 Mr." Nosenko. Sir, I dd‘hét have any recollection of
o | 4.4 interrogations. ' . I
s Mr. Klein. If you ahsw%red that, were-you telling the
6 | tratnz | |
7 Mr. Nosenko. I don't‘kpow; I'énswered. Must be. This

i
t
'

8 | is how I answered question.

i
i
i
i

~3

Mr. Klein. You testified to this Committee that the KGB
: IO decided to have Lee Harvey Oéwald exémined by two psyc¢hiatrists
117-ll You told us about how it wag decided, who dedided.it; Whege
12 | it was decided. Then they fgund‘Lee Harvey Oswald to bevmenﬁaily

13 unstable?

14 Mr. Nosenko. Right.

15 Mr. Klein. Have you ever been asked thé‘following

i
'

16 ’questions‘and_given the follbwihg answers:
7 "Question: Did the KGB: make a.psychological assessment

14 of Oswald? :

| o .
- A "Answer: Nd,-nothing,’but at the hospital it was also .said

20 # he was not quite normal. The hospital didn't write that he was

|
21 4 mady.. just that he is not'n4rmal;
- » - _ 1 _
1-} "Question: 'Did the hoébital authorities coﬁduct_any
.ﬁ’ v "7 ; péyc}lg)logj-cal testing? ) o o | ‘ o .i.
| 24% "Answer: I.don't thin%*séi 8 There.waé ﬁofréPort,like this."
ZE ﬂ'ié Mr. Nosenkb. No, I toﬁdétha?_ﬁhere was opinion of‘_.

¥
R ¥
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1 1 psychiatrists that hewas mentally unstable.
B e Mr. Klein. Is what I read to you correct?
E Mr. Nosenkd.' Sir, I dosnot know whether it is correct or
. 4 wrong. Ijam answeri»ng_ -you wthai; I know.
3 Mr. Klein. Did ybu eve% make a statement like that?
& il Mr. Nosenko. I do not iemember statements for five years,a
7 interrogation.
3 Mr. Klein. I would dirgct YOur attentidn to the Ryan
Q.E Report.
s % Mr. Nosenko. Yes.
i :
o % Mr. Klein. Page 7.

|
l .
o Mr. Nosenko. Yes.
i .
; Mr. Klein. Would you read for us the first and second
1 ‘ . . :

|
i
. i 1 questions| and answers, please.

Mr. Nosenko. "Did the KGB make psychological assessment

¢ 1 of Oswaldz" 3 :
| : i

"No, {nothing. But at the hospital it" was also said he

§

j2 & was not quite normal.. The hospital didn't write that he was

19 mady.. just that he was not_niormal, mentalvly unstable.”

i

99 Mr. Klein. Please keep reading. h E
=1 Mr. Nosenko. "Did the hospital authorities conduct any
23 i psychological testing?"”

| |
i i

"I don't think so. There was no report like this.

B v
=

"What was the Soviets' opinion of Oswald's personality,

It

s T what kind|of man did they tﬁink he was?"

ST RPN
i I
1N
iy
KL

B

%ﬂ

h
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~
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1 "KGB throught he was of bo interest for the country or

£

-2 | for the KGB, that he is not normal, that he should leave

3 || the country." :

. : : 4 Mr. Klein. . Didv"‘:YO.L‘l say ;anythlng in there a‘bo‘ut} two
5 ?ﬁsychiafrists examining Oswala and about reading their reporté
¢ §which saidhe Waéﬂmentally“hngﬁable?. Did yoﬁ say anything

7 liabout that |there? ' §

feal

Mr. Nosenko. -Sir, I do %ot remember what I said to them;
. - ’ i .

9 |but I would like you.to find out the conditions in which interr-

}d gations were' done, how it wasidone, by what procedures, when
11 |[two interrogators afe'seated.i I never knew any names -- they
o S S : : -

12 jnever announced me names. --— oﬁe%playing”part of bad guy and othet

<

good guy, and it starting'slapbing then, not physically but I

! , .
jmean, psychologically and in conversation, turning question up-

£

iiside down, however they would!like, then this leave, another one

16 (will start [in softer way. |

a7 Mr. Klein. When did thi$ -
13 ' Mr. Nosenko. And I wouid not trust éhyvof their documents

19 |in those pelriods of time. Up;to 1967 when we started from the

»qo}beginning, to work, Mr.'BruceiSolieJ That is tbe Qne'thing.
[ ' : '
77 pecond, my knowledge of language was very poor in '64. I didn't

- w- lunderstand many questions, ané none of them, excluding Mr.

Deryabin, knew Russian languaée and Mr. Deryabin-was}asking

my biography "and this-type‘Of ques-

-4 e only questions concerning
i

. e N LA
tion, but nonoperative questl?ns.

1
i

1
!
-
H
;
i
i
i

i
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10.

i answer, "I

e g 2

- remember t

- I have see

‘to answer

I do not r
. Mr. N
by ﬁeopleb

used a-num]

Mr. Klein.

these ques

UL BLbLOL

Do you havejany recollection of being asked

39

tions and giving t@e answers that>YOu just read to us?
|

Mr. Nosénko. Sir, I told vou, and I will tell, I do not

I tried to

J’:

er;dK

Mr.Klein. 1Is

accurate guestions

Mr.

séy might be.

Mr. K

Mr. N

Nosenko.

heir guestions, and I do not remember my answers; but

be truthful with #hem. Then was period of time when-

} .

questions, . and wheneveri.they were asking,.I would

do not remember, I do not know, I do not remémber.".
PO . | v : R
lein. - These answers, do they say "I do not know,
] :
emember” “or do these give responsive answers?
AT )

bsenko.- Sir, I dolndt trust this docUmehttprepared

in those years.. .|

it your testimony that these might not be

|
and answers?

My opinio# -- I cannot tell you exactly, I

|

You testified -~

| : ,
One more ﬁhing; If we are going into this,
!

|

lein.

osenko.

a number of interrogations, - I was under drugs, and on me was

and talkin
others, an
Mr. K

referring

| .
ber of -drugs, and % know that, and hallucinations

g during night andésodium and everything,.even manv -
. ' .

d a number of things were absblutely incoherent.
‘ ] ‘ .

lein. This hostilé interrogatidn that you have been

to, when did it begin?:
v /

. , S0 :
Mr. Nosenko. Arrestedime 4th of April, 1964, startedtli

©

n that they were simply was laughing at me;>I=rejected




i

: |
40

l 'inteergaFe me in +two déys. &héi intgrrupted ——aI doﬁ't know -
& 2 interrogate a month, two, mad? break; then again, then again
3 period Of no_interrqgation; tben‘agaip interrogations, up to
‘ 124 ’hourAs‘-,_.‘: n'otwgivi.pg‘:nié“ possiibiiity to sleep.
S . Mr.-Kléiniv Andathis waséall after April 4, 19642
61 iMr. Ncseﬁkof;:Yeséksir} g
l?“ f““Thgtf;§fWhyf;q@ill“pot“;ake as a document ahythiné wﬁat'
3 | concerns interrbéations‘iﬁ hqétile,“absolu;ely hos;ile,, '
§ lsituation. | |
.10 ‘Mr. Klein. You testifiéa‘in detail yesterday_abéﬁt the

i1 lcable which you ‘saw which was sent from MexicovCity to the Firstv
2 'Chief Directorate in Moscow, énd you testified that you.actﬁally '
3 |lread that cable and that it told th;t Oswald was iﬁ Mexico'City
i4 land he wanted permission for visa to come to the’Soviet-Unioﬁ.

15 & Do you remember reading that cable ' and describing it for

i¢ flus in detail, how long it was?
7 Mr. Nosenko. Yes, sir.
id Mr. Klein. Did you ever say to anyone that after Oswald

19 llwenti:to Minsk, the next'time:you heard of him was in connection

. 20 jwith Oswald's application to:thé Soviet Embassy in Mexico City

for a Soviet reentry visé,'and you did not know how Mexico City

;advised Moscow of.the subject's application; your knowledge
%resulted from an oral inquiry of your department by M.I. Turalin.
i Did you ever say that, that you did not know how Mexico

o %City advised Moscow of Oswald's application?

t
{
H

|
|

. i
H
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41

osenko. I do not remember. I am telling you what

n, cable, what was told through LieutenanttColonel

partment.
lein. I draw your attention to page 30 of the FBI

front of you.

I do not have it.

Mr. Nosenko.

(Pause)

Yes, jsir.

Mr. Klein. On the top of page 30, read for us the under-
lined section on the top, beginning "The next time" --

Mr. N

in connect

Mexico City for a Soviet reentry visa.

Mexico Cit

knowledge
by Turalin
Countries,
had orally,
of Nosenko
Nosenko's

recommende

Nosenko cc

vy advised Moscow of subject's

osenko. "The next time Nosenko heard of Oswald was

ion with Oswald's application to Soviet Embassy in

application. His
resulted from an oral ingquiry of Nosenko's department
, Service No. 2, Counterintelligence in Foreign

First Chief Directorate. Nosenko recalled that Tural
contacted Vladimir Alexseev, Chief of Si%th Section
's Tourist Department, with respect to Oswald.
department had no interest in Oswald and they

4

uldn't recall when Oswald visited Mexico City in

connection with visa application."

Mr.

K

Did you ever say this to an FBI agent?

lein.

43 _

‘tell to Turalin the ‘opinion of Second Chief Directorat

Nosenko did not know how

. that Oswald's request for reentry visa be denied.

e

in

|
!




42

Mr. Nosenko. Must be I said it, it's here in document.

[

Mr. Klein. It says in here that Nosenko did not know how

3

Mexico City advised Moscow of subject's application. Did you

‘ say that?

2 Mr. Nosenko. Must be; I said this in this way.

EPS

o

Mr. Klein. And did you tell us that not only did you know

how they advised them by cable but that you read the cable?

(422

: - Mr. Nosenko. This is what I recollection.

N

Mr. Klein. Did you tell them the truth?

10 Mr. Nosenko. I was.trying to tell what i remembered.
.1 Mr.‘Klein.‘ And this FBI repgtt which you just Fead from,
12 || would yvou ook bagk on the first page and would you tell us theb

13 | date of thatreport?

i e - Mr. Nosenko. Fifth of March, 1964.
>315 ' Mr. Klein. March 5, 1964. Is that before April 4,
R deese— o f
7 | Mr. Nosenko. Yes,sir.
i3 g Mr. Klein. That was before any hostile.interrogations

i |y began, is that correct?
.20 Mr. Nosenko. Yes. I

21 Mr. Klein. And at that time you said that you did not know

22 il anything about the cable, is that right?

. B Mr. Nosenko. This is what I answered them, how I remembered.

Mr. Klein, I have a gquestion. Do you understand from what

psychological turmoil a person, passing who defected, do

# £

¢4 E
BE

Th
i

Eﬁs«rﬁg
fﬂﬁ%i
g
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1 | you understand that it is necessary time, time to settle psy-

qi' 5 || chologically, he doesn't kncw how he will be living, what he will
be doing, and at the same time a person feels attitude on the

part of those who helped him to come CIA? I felt something

. 4
’ going on.

5 o
Mr. Klein. -You testified to us today that you didn't

§ know how wrote the summary of Oswald's file in the First Depart-

, _

menf.because you never had an opportunity to read it. Did you
_8 ever tell anyone that Fedrosevewénd.Métvéev, Fze-d-r-0-s-e-v-e
9 | and M-a-t-v-e-e-v of the First Department, Second Chief

10 | Directorate, took thé file and wrote a second '"spravka', which
you told us was a summary?

1
Mr. Nosenko. Summary.

12 . .
‘Mr. Klein. Did you ever tell anybody that?
‘ 13 : : o ' :
46 . Mr. Nosenko. Must be I told, it is again right, because
14 . | v
you see, not Fedroseve -- Fedroseve was Chief of First Depart-
15 '

ment, American Department, and I will repeat what I told you
16 § yesterday. Matveev has come to take file, but surely ‘Fedroseve

17 |l who is Chief of American Department, he had given call to Chief

18 | of Seventh Department. He was involved in this; that is why I
19 | mentioned him. He was Chief of First American Department.

His deputy, Colonel Matveev, has come, and not alone; with him

20
>21 was a couple of officeré, has come and told that Gribanov
". ordéred and Fedrosevé giving call to Department, we must take
i 2 it, and took. Who of them wrote, I do not Know, no .doubts :that Fedroseve, |
‘ s ~and Matyggv. weres participated in the pmep'aréti'oh of "documeéents.

o =

 TOP_SECRET
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! iThey are responsible for First American Department.
S p) : Mr. Klein. So you have an idea Qf‘WhO would have wtitten,

is that correct?

L2

Mr. Nosenko. American Department,'no doubts that this

T

in

twoiwillgbe5p52ticipating or correcting.

§ Mr. Klein. But you didn't read that summary, is that righT?

}f “" ;Mr.-Nose@ko.§'I dd*not_rémember reading the summary.

Ad

L. Mr. Klein. Did you read it? Do you have any recollection
B E L - . . c R .

5 |of réading it?
1 Mr. Nosenko. No, I haVen't seen summary.
1 Mr. Klein{_ Are you positive that you didn't see that

12 summary?

Mr. Nosenko. I have seen summaries in the filé of Oswald.

i3

. i } Mr. Klein. ‘Are you positive you didn't Se_é»-the summary
‘5' written by the First Department after they took the fileraway?‘
- : ' T
16 Mr. Nosenko. I do not remember seeing. As I told you, i

o 1T haven't seen it.

- © Mr. Klein. You testified that Oswald was considered normal;

13 » .
19 .priot to the time he cut his Wrist, and even told us that you
20 were Surprised; you had no iﬁdication he would do somethin§.
2% like that.
9 Weré you ever asked the foilowing question, and didxyou'
i H : .
. | g ggive the following answer: , ' , i | '
24 "In what way was the Oswald caée handled differently ﬁrom

.z icases of other American defectors?"

H
i
'
i
i

3 Y ket
4 3

i
&

7

i
i
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45 :
‘ "Answer: The main difference is that he was not to be

fj'} 2 | allowed to stay. He was considered to be not normal."

(&5 ]

Mr. Nosenko. This is what cases I know, who were staying.
. : ' Mr. Klein. Did you ever say that he was considered not
normal, referring to the period before he tried to commit suicide?

§ Mr. Nosenko. I do not remember; but if I said it, it's

not right becuase we didn't knbw,that he was normal or not

e

‘normal. Up until the moment of he cut his wrist we started to

23

suspect.

Wy Mr. Klein. Did you ever say that he was considered not
1 norﬁal?

42 Mr. Nosenko. Sir, I do not remember.
i3 Mr..Klein. Well, if you would have said it, would it have

been correct?

P

{

18 h Mr. Nosenko. ©No, it would not be correct, because he cannoit

'
i
i

16 it be considered abnormal. We didn't know anything up till he
~ 17 .l cut the wrist.
12 Mr. Klein. You testified to this Cqmmittee that you were
19 | present at a meeting with the Chief of the Seventh Department
" 20 | Chief of your section, Major Rastrusin, at that meeting, it was |
21 || decided that Oswald should not be given permission to defect.
22 1 You told us where the meeting took plaée; told us who

. '3 iwas there.

24 Mr. Nosenko. Right.

3
i

| Mr. Klein. You told us that Krupnov was not even in the

R
)

)
&Z‘Qﬁ"' 3

oo
" s
it
=
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1 || Seventh Department at that time?

[

Mr. Nosenko. Krupnov appeared a little later.

[#%3

Mr. Klein. Did you ever ﬁeii anyone that on the basis of

B

your evaluation of Oswald, you “instructed Krupﬁov to advise Oswajld
5 'through Intourist interpreter that Oswald would not be permitted

& ! to remain in the U.S.S.R. permanently and that he would have-

7 || to depart at the expiration of his visa?
3 Did you ever tell anybody that?
a Mr. Nosenko. Sir, I do not remember. If I said it, it

10 ¥ was wrong, not right, because Krupnov started participation only
N in this case when Oswald was allowed to stay. 'In the moment
12, i when Oswald arrived in Soviet Union, when he went in hospital,

. | Krupnov was still not in Seventh Department. He very soon

13
. ‘4 vappeared later. Theﬁ it was .wrong. If I stated. it, »i't was ;
XSEIW£°ng-> | |
i ' .
}éﬂé Mr. Klein. Directing your attention to the FBI repqrt ip‘

»7é_frqnt of you, I would like to draw your attention to page 28.
m;" (L. Mr. Nosenko. Right.

ié. ©  :Mr. Klein. Beginning with the underlihed section beginning
with the first "On the basis" in the second paragraph, would

41§ you read this?

' i L Mr. Nosenko. "Nosenko and Krupnov on the basis of this’
. "2 , “information, concluded that Oswald was of no interest to the
V. } . | ,
54 % KGB and both agreed that Oswald appeared somewhat abnormal.”
| .
- .55“% : Mr. Klein. Not that, the second paragraph,‘VOn the basis |
? of" —-
i Y. T . -
| TAD ATARTT j
T BRI ok f :

HW_ 50955 DocId:32277209 Page 48




138 ]

3

PR

on

73

Ny
EN

123
in

it ST S RTINS T LR ST

Embassy in the United States."

‘transcription from the tape. It is, I will say a summary, and

‘I do not remember. But,?if I $&id this, it is’hot right because!

ooopH g g 5 oy ’
8 W od O 5 A0 B L & 47 -
Mr. Nosenko. "On the basis of Nosenko's evaluation of -

Oswald, he instructed Krupnov'to advise Oswald through'thev
Intourist interpreter Oswald would not be permitted to rémain in
the U.S5.S.R. permanent;y and that he woula h&ve'to:depart at

the expirétion bf hisvisa, ahd £hereaftef seek‘reentfyAas a

permaneht resident through routine channels at the Soviet

Mr. Klein. Did you ever say that?
‘Mr. Nosenko. I do not remember saying this. It can be

that simply misunderstanding, and, you see, this is not

Kfupnéﬁ didn{g.pértiqipateiit in the beginning.
Mr.“Kieinf  Ais6 Mit éays ——
Mf:“ﬁosénkoj “it‘wés pafficipétion'of Rastrusin.
Mr;AKlein.v Also is it correct when it séys.in there that
you made tﬁe decision and --
Mr. Noseﬁko. No, I couldnff makeldecisiqn, beihg"Deputy
Chief of Section. |
Mr. Klein.,. Does i£ say ahything there --
Mr. Nosenko. I could say my opinion, yes.
Mr. Klein. Does it say anything there abdutyaimeeting
to determine what to do, or does it say that on basi§ ofkyou;' 1
evaluation, you told Krupnov to do it?

Mr. Nosenko. It's not right. I said only that Krupnov

£a

vy
R




i K imeé m.ﬁg,éa éﬁ H . |
/ : -
! appeared later. _This period, what we are discussing here, was |
./N. - . . . ’ - . B . . - ’ ‘ .
: 2 i Rastrusin involved, decision cannot be done on my Own, be;ng
3 | Deputy Chief of_Sectioﬁ; decisiqh cannot be done even being
/ 3  Deputy Chief of Section, Chief of Section, at least it

5 i must be on the level of Chief of Department.

5k “Mr. Klein. So it is incorrect, is -that what younareAsaying?
7 l'{Mrf‘NdSehko.ﬁ It_ié incorrect, and, Krupnov -- I do not

3 remembgfﬁ

9 :‘ i &r;ﬂKlein. ’Ydu;told us}'when I questioned you about the
10 fécﬁifhétjiou didn't.tell ‘the FBI that therezwas}physicalf"

: S P . ~ ' o ' b
11 || surveillance, the lgst question I-asked you,'ifithey WOﬁldthVéé

12 | asked you if he was physically surveilled, WOuld‘ydu’haVebtold

13 || them, and you said yes?

" T s Mr.. Nosenko. 'Yes,‘ sure. I wili~ say..

1S | Mrf,Klein. Were you ever asked the folléWiﬁg'question

16 _.andfdidfyodvéive the following answer: | | _ ’;;%;WMW;WN»
7 “Was,heLPhysicallylsurveilled" and thét is ;;;;:ringvtb.;;g

13 i Minsk, aﬂa you answered "ﬁo; there was none"? | ‘:"'jE,

19 "Mr. Nosénko; It was not right, because_it was order‘giveng'
;§5  ‘andvhe was under periodical surveillance.":’ 2

. Mr. Kiein. I dfaw youf a?teption to paée 9 of the CiA: 'E
QQIY document in front of you, Memeandum for the.Record.

./ | : «3{ . Mr. Nosenko. I do not have it. : _ | ;
| 24 é . Mr. Klein. The Ryan Repéftt IldraWyyour attentiohvtd pa@é
25 1 9.

y i
I
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i Mr. Nosenko. Yes, sir.

)

Mr. Klein. Would you readithe first question and the first

{3

I answer? ot

© ki

Mr. Nosenko. "Was he physically surveilled?"

in

"No, there was none."

o

Mr. Klein. Did you ever give that answer to that question?

S |

Mr. Nosenko. I do not remember; it's not right, the

answer.

B <+ T

g Mr. Klein. I would ask that this tape, which is marked !
10 ! 3 July '64, Reel No. 66, be deemed marked for identification.
1 The Chairman. Indicate for the record the marking.

The Clerk. JFK-F-7.

[ 7

(The item referred to was marked

<

1 ‘ as JFK Exhibit No. F-7 for

identification.)

15
!
i
6 | The Chairman. We will recess for about five minutes.
Ry (A brief recess was taken.)
12 The Chairman. The Committee is back in session.
e - During the recess the witness made a request of the

a5 I Chair that he be permitted to make a brief statement prior to

.y i counsel for the Committee resuming interrogation.

The Chair is going to grant that request and reéognize

[ 38
126 38

the witness at this time for such statement as he would like

to make.

)
Fn

|
)
i
i
}
I
i
!
i
it

It
i
B

]
1

Mr. Nosenko. Thank you very much, Mr. Chairman. ~

i

H
|

i
!
i
i
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] Mr. Chairman,vladies'and‘gehtlemen; I arrived in the

2 United States in 1964, 12th of February. I felt sOmething was
v - going wrong because the attitude on the part of the officers

. “ | from CIA who was dealing with me, I felt was going wrong, by
5

a number of remarks, their behavior. Besides, I was in a

5[ psychologicaliprocess. It's a very big thing, when you are com

ing to live in a new coﬁntry. ‘T left the country where I was

(21}

i born, never mind, my defection was strictly on ideological

basis, but still psychologically is very big thing and very

serious thing.
S A very short period of time, April 4, I was invited on check-
}g” up for the doctor, and this checkup turned to be arrest.

13 | Arrested wag iﬁ veryvrﬁdeAform, nobody beat my physically ,

no, but in rude form, trying to put dignity of the person, of
;E¢§ humah being, down, képt in very hard’cdnditions. 1 was

16 ¢ smoking from 14 &ears'old, nevér quittéd. Iwas rejected to

ﬁ7 smoke. I didn't see books.i I didn't read anything. I was

3 il sitting in four walls, metal bed in the‘cehter of the'room‘aﬁd__
19 Il that is all.

L 20 | 1 was hupgry, and this was the most difficult for me becauée

21 how I tried not to think about food. I was thinking about food !

22 I because all the time'I'want to eat. I was receiving very small
amount, and very poor food. I was sitting some kind of attic; |
it was hot, no air conditioning, cannot breathe; windows == no

windows, closed over. I was permitted to shave once a’week,

[
-
S —
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to take showers once'a‘week.ry
. . i ] i
From me were taken toothpaste, toothbrush. The conditions

were really inhuman, conditions in this—pibéer and later

transferred. in another+place, which is now I know where it

was, the second place,

%here'ceftain'hOuse and the

same very, very Sbartanaconditions; three;ahdwa half yearé.
'Besides‘that,Aon-me.were used different types of drués and
sleeping drugé, halluciﬁatioﬁ drugs, and whatever I do not know,
and don't want to know.

What I want to tell you, tﬁe arrest was done illegélly;
‘without due process of law, without -; in violétion of

Cohstitution,'which.was found by Rockefeller Commission. It

wasn't mentioned, my name, but simply nameless defector, Whov

il was over three years in extremely Spartan conditions.
: S S I B , PO :

Interrogations were ‘done sometimes 24 hours, not giving me

aB@hQur to bleép;.'lhte%rogations were in very hqstile‘manner.
Simply, what I would say were rejected. How long I will be, why

‘it is without due process, no warrants; "You will be eternally,

25 yéars." How long wie:would want.: you to keep. .That is why
. . N N l R :! ‘ -

] . .y . . . . o :

i con31der all interrogations, all materials, which concerns - N

this period of time are illegal, and I am not recégnizinguthem

.and don't want to see them. And I am aéking you not to ask
questions based on this interrogations, including tryihg to
Epiay the tape during this interrogations. For me it's difficuldt
i * ) ) : :

‘t6 retlrn back. I passed through hell. I started new life in

‘HH 0955 Docld:32277309 Page 53 ‘
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1 ‘)69 only because I was true defector. I never faised.this
ﬂfﬂﬁ 2 question with'correSpondeﬁts; I neVer4Weht in press, beqausé.
3i I am loyal tQ the.cquntry which’éccepted me; andvI didn;t waﬁtéd
. ' ‘g to. hurt the country. " |
5 IvAd:‘i.dn't hurt, even to hurt, the intelligence, the CIA.
g I didﬁ't consider the whble'CIA was responslbe. ‘Werebresponsible
F':several people,‘for this. Thank God they are not workinéythere
8' anyméye. They‘age' out; If 1 wiil‘go in préSs, if‘i.would>
? be‘teliing agoﬁﬁ theée inhumané'conditions,'l will hurt not oﬁly
15 I the égéngieé;]the iﬁteliigedée service of the U.S., I wiil hurt
:{\_'the interes§§ Qfﬁhg U.Srawhwho;wouldilikéﬁtdwdéfedtyareading
12 .inlwhég Eénditioﬂs and what treatment defectors:is feceiving.
i3 Sir, I prefer that4you beiusinq:materials when it was started
.' 14 h‘umahe relations with me, wh'ich - was startéd at the A.enc't of '67.
;52 I still was under arrest but I was transferred from the éxtremely
;% Spartan conditions, and with ' me started to work Mr.'Brucev' g
A7 Solie, who §assed through therQhOle life, throﬁgh ali‘caséé;
15 fhrough everything. People Qho_were’talkiné with'm; befofe”
5 Wefe coming with What.they'were’told, how to app;bach'to'me,.
,20’ how'té treat me. They have comefwithlmade opinibn,’before‘  i
21 ,whatéver I Will say yeglor no. That is why I'considér it o B
a T ‘ : o o i
22| is all unlawful ddcgméntsfin the period of in"cerrogat.i.c‘msx‘do’né'l
. ~ %by anyone in CIA. up un.’g:'il the end of "67. | . “ : . !
W i . ,
24§  _ The . Chairman. 'IS'there‘anything further, Mr. Nosenko?
- 53 ; Mr. Nosenké. No, sir;
f % (Pages 53 thru 78, being Cdmmitféé(bUSjness only, are_éxcerpted.)
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»originql intention of trying;to'wind up by 10:00 pwm., the Chair

' thinks perhaps we ought to try and invoke a five minute rule

ilwould like to be able to pose guestions to you with reference

iYOu are now an employee of the CIA, I understand as a consultant,'

- h
i

b
B
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Lot MEL Blakey.. Shall I,informiihe witness?

”

The'Chairman.‘ In light of the time situation and our

céo'tﬂat éQérYbédyagéﬁé}a féirgbpportuﬁity rather than to proceed
informally and extend this maﬁter over a long period éf tiﬁe.
Anyéne have any objection?
All right, bring the witness in.
(Whereupony dt 8:43 b“clock_p.m., the witness returned
to the.hearing room. ) |
‘The’Chairman. Let the record reflect the faét the witness
hés again returned to the witness table and, Mr.;Nosenko,
at thié time counsel for the Committee has concluded_his questions

e

to you and at thispoint in time the members of the Committee

to your testimony -here yestéerday and this evening. Is .that = .
agréeable to you, sir? .

Mr. Nosenko. Yes, sir.

The Chairman. Thank you. . ' ' ‘ , o
The Chair at thisnpoint would invoke the five minute !

rule. The Chair will begin the questions.

Mr. Nosenko, you are now a citizen of ﬁhe United States,

|
i

is that correct?

Mr. Nosenko. On private contract. I am not an employee

o Y

g 8



l of the CIA. I am 0N, a private contract, used as a consultant

on counterintelligence of the Soviet KGB.

(& ]

The Chairﬁan.‘ And in that capacity, sir, are you paid an

Lo

- annual salary?

b Mr. Nosenko. Yes;_sir,;I émApaid an aﬁnual salary.
€ ~The Chairman; And what is that salary?

7h Mr. Nosenko. $35;OOO.
8 - ‘The Chairman. And —-

Mr. Nosenko. It is the last year, because it was cost of |
10 | living.
1! The Chairman. I see. In that capacity, do you contract_

12 || out also to other persons or other organizations?

' E , 134 Mr. Nosenko. Nq.
4 i The Chairman. This is your sole income?
~XS§ ' Mr. Nosenko. Ohly one sole income.
18 ?2.' The Chairman. Has the CIA_inen you anything else of

'vélue other'than a salary, that is, a home, anything of‘that-
.18l sort? |

19 4, . Mr. Nosenko. No, sir; And in the book published,'Written“*'
.Qdi‘by’Epstein was menéioned CIA bought me hdme. No,‘éir, I bougbt
2] hoﬁe on my money,~noboay bought me a homé,.no. |

22_‘ The Chairman. You also now are remarried and yoﬁ have ——

. A N . ‘ . |
23 Mr.Nosenko. Yes, sir, I am married. I am American citizen,

)
Y

I have five stepchildren and six grandchildren.

I3
by

The .Chairman.  You now have a passport? Do you have a

et ot s s s vy e g e

CoRE
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passport.as a --

Mr. Nosenko. Yes, I have a passport, which I once used

for week where

4
¢
H]

I was talking with

concerning my knowledge of . the Second Chief Direc-

torate, KGB in general.

-The Chairman. Is that the only country to which you have
traveled since your defection?

Mr. Nosenko. No. I have traveled on behalf of the

Central Intelligence Agency also for the last four years. 1I.

was in countries. And I never received or demanded or

asking any special fees for consultations with all friendly

never.

i
’

The Chairman. Have you ever returned to Soviet Russia?

Mr. Nosenko. Never once in Soviet Union from 1964 and

i hope will never see it again.

The Chairman. And how long have you now been a consultant
for CIA?

Mr. Nosenko. I was fiom 1969, from April 1969, when T was
released from detention arrest.

The Chairman. Now, will you clarify for us when you first
were placed under arrest?

Mr. Nosenko. Fourth of April, 1964.

The Chairman. And on what date had you defected?

Mr. Nosenko. T defected 4th of February of 1964 in Geneva,
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Switzerland.

The Chairman. And when you were placed under arrest,
where were‘yéu‘biaced'ip detention?

Mf. Nosenko. Sir,'I do nof know, it was somewhere around
vWashinéton, cloSé touwashinéton; where I was '64 and beginning
'65, approximately. I don't hear any radio, I didn't see any

newspaper, I do not know, didn't'know anything what happen in

-the world for many years.

I know that it was by car from Virginia where I was

é staying from 12 of February '64, I was taken byvcar.for visit

| to doctor, énd it was 30, 40‘minute driﬁe; it was in this areg,
’bdt then in épproximétely after a year and maybe 13 months, a:
year and one month, roughly, I waé transferfed.in very

‘ éeculiar conditions, was put under shackles and handcuffs,

i blindfolded, put in the car, and don't know where I WaSjgoing,

il | .
ionly I heard, passing through city, I couldn!tiunderstand, I
il ' : Fo ‘ :

j”couldnit see anything, then I heard airplanes,’lfunderétood

T
H

i that I was someéwhere in airport, and once I was scared to death,

I think I was thinking they were returning me to the Russians.
Well, they put me in airplane ——

Thé Chairman. Mr. Nosenko, my time has expired. I want

i to recognize --

Mr. Ndsenko. I do not know the place, sirlv,I'knoW‘I only

now found out reading the book of Daniel Schorr that I was in

1 g mmems i

yup to the end of '67. That is what I found out from

Hi




' I the book.
T 2 'The Chairman. 4Thank you.
3 Mr. Preyer.
. 4 Mr. Preyer. Mfl',ﬁésenké}} one thing that comes tﬁrough very

5 strongly in your tesﬁimony is that it is a hard life to bhe a
& _defector. I think to the average mentality we think it would
7 be good for a country to welcome a defector, but to the

g {| intelligence mentality épquepfly a defector is immediately sust.
9 pe¢t, ahd you havet;éééﬁétéd'gbuf”éreatment here, and apparently
10 | Lee Harvey QsWald, frgm your tesﬁimopy, was greeted somewhat
11 Il like this iniﬁﬁé U:%.étRl 'HiS'tfeatﬁgng Qééfmuch different

S

12 ffom yours. ‘
. ; 13 . ‘ Or[é thiné he was nc-at ar; intelligence”.agent, of course.

14 || But you have iﬁdicatéd that he Was‘képt.at arms' length by the
.15 I KGB. The impression I get was the meré fact of being a defector
16 | caused the KGB to be less interested in him than if.it was
17- || someone they had recruited? -
13 | Mr. Nosenko . Right.

19  Mr. Preyer. Although he was kept at arms' lengh: by the

~ag I KGB, in the sense that he was not contacted, it does appear

=1 that he lived very well there, relatively speaking. He cer-

tainly lived much.better than you lived in your early years.

!
3
: 2
0 | e s ton.
el .~ { That he was given a job in Minsk, he was given a pension, : |
\...,I. - i N -
q4] which is something that seems extraordinary in this country,
i
|
f

AN
(¥}

from the ‘Red Cross, and apparently pretty good housing conditions

| | % 0 70 1, 1 | e
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1 in Minsk.
a 2 . Is that typiéal way that a defector would be treated in
) 2 Russia, is %atﬁaﬁmh§ Tength
_:. " 4 Mr. Nosenko. Every defector will be watched but, sir,

5 | when you mentioned what he received being in Russia, it is very
é little. I can give you only one example. When defectors

‘Martin ‘and Mitchell, employees of NSA, who cooperated with KGB

4

8 abroéd, and then they defected to Soviet Union, they received

¢ | extraordinary help. It is not like Oswald. Oswald is nothing.
10 - Mr. Preyer. .The amount of money?

o : ‘Mr. Nosenko. The améunt of money and“othér things,
12 extroardinary.
13 Mr. Preyer. For Oswald were pot extraordinary?‘

Mr. Nosenko. Né.

15 Mr. Preyer. YoU‘ﬁentioned the other three defectors that

16 | you had known of. What sort of treatment did they receive?

17 Mr. Nosenko. I will tell youvwhat Martin and Mitchell -—-

13  : Mr. Preyer. We?e they.two of the other three?

19 Mr. Npsénko. 'These two, for example. I can mention others,
/20 what IAhéard, I ﬁeVer work with them, what I heard. Martin

21 ahd Mitchell, by decisiog;ofTSoviet-Gové;ﬁmept was given them,

29 to each one, $100,000 on‘their account,_was_given apartment,

. - a | not like Oswald recei‘\}ed',_- buf real good apartment, so-called
o4 || classless societys living‘h;gh cla;s. Each one waé given car,

each one received life pension a month of 5000 Soviet rubles

3
(%)

5,
S
s e o i ey i

. | _ i : - . . :
HW 50955 DocId: 32277209 Page 60 v ?@? gg@%g? : : ‘



10
1

12

14
- 18

16

22
3
24

ol

i

‘position, let's say Martin was given position of researcher.

e £ e e A vt e 1 o et

1P SECHET

up to death. And each one was helped with work. Both were

84

' assignéd with: some .type.of: research-work where they had given

s

But amount of pay of his was aﬁalogical to the amount of pay

of the Director of this Institute,‘bésides what he is

receiving of pension. This is . the treatment of those defectors
whom they want, who'hadvgiven them valuable information.

In case of -- excuse me -- was Annabella Bucar defected
something eérly 'SOs. Shé was working in American Embassy in
Press Departmént. She also received, in spite of the fact
was making very-good money in the Soviet Uhion,.she was working
for Moscow Rédio, she was receiving life'pension of big amount,
amount approximately what in Soviet_Union is received by Deputy
of Minister, of Ministry, of this or that industr?.

Mr. Preyer. But the defector who was not giving informa-
tion?

Mr. Nosenko. Now, he will be given a little bit something,
pension like was Oswald, to Oswald:giveh pension. I don't
knbw what was given to Webster, a worker, who was defected in '59.
and by fhe way,Ain very short period of time_he decided he
doesn't like the life in the so-called Soviet paradise. He
wanted to return back home, but if he received it will be
analogical to what Oswald received, not more.

The Chairman. The time of the gentleman has expired..

Mr. Devine.
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Mii. Devine. Thank you, Mr. Chairman.

85

Were you solicited to be a defector?
Mr. Nosenko. No, sir. No, sir. .
Mr. Devine. . Why did you defect?

Mr. Nosenko. I defected because I for years of my life

whole system, is dictatorial system, nondemocratic system,
the true police state system,'and‘especially working the
KGB opened eyes for me. My defection was strictly on ideologi~
cal basis.

Mr. Devine. Had you been out of the Soviet Union prior
to your defection?

Mr. Nosenko. Yés;

Mr. Devine. Other thén”toqgeneva? Cy

Mr. Nosenko. feé; I was in England twice, then I was
passing through a number of countries, stéying day, two,
France, Belgium, HOlland. I was in 1960~in Cuba.

Mr. Devine. You were a ﬁarried man in’ Russia? -

Mr. Nosenko. Yes, sir.

Mr; Devine. Had a child?

Mr. Nosenko. Yes, two daughters. o -

Mr. DeVine. Were you having some domestic difficulties?

Mr. Nosenko. No. I tried in 1960-'61, I tried to arrange
to go to work abroad with my family, and in the laStlmoment

it fell down, and I understood I dannoflgo abroad with ‘family,
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and that is why when.l contacted CIA in '62, I =- psychologicall)
I was ready, ideologically was ready and psychologically ready
to defect, but the qﬁestion‘of family was bothering me.

Mr. Devine. But not enough to keep you there?

Mr. Nosenko. Not encugh to keeé me there. And in '64
I has come knowing that I will never return.

Mr. Devine. You were willing to abandon your family?

Mr. Nosenko. Yes, sir, becaﬁse I didn't see poésibility
to take family out. I was living the last four or five years
as a man with two souls, splitted personality, one I must show
and was showing, as good KGB officer, as a good Communist, as
a patriot of the Soviet system, the Soviet Union, and the other
part of me, the true part I am not believing in what I am
telling, I am not believing in‘the system, I do not like it,

I do not want it; and I consider what phony things are going
on because I‘was working in KGB, I knew it; I simply couldn't
more tolerate to be with this double splitted personality.

Mr. Devine. How did you dispose of your children and your
wife in Russia?

Mr; Nosenko. The thing was psychologically, my had, had
in my mind. help me. My mother was rathérifich, after death of
father, she was very rich woman and she had a lot that will be
enough not only for my children but their children and grand-
children. From the point of view of material they will never

suffef.
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Mr. Devine. Yes,But as a defector would there not be
reprisals taken by the SoVietZUnion agaiﬁst your family?

M;. Nosenko. Sir) before the death of Stalin it'could
be taken drasticﬂmeéSures against'the family, but after the
death of Stalin, from middle ‘1950s, quite a little changés took
place in the Soviet Union, ana“the family will notAsuffér.

Another thing, oh~sure} will be certain things. which they

cannot achieve. Let's say my brother who studied later in

the same Institute what I finish, Institute of International

@Relations, he will never have-possibility to gé-abroad, but
‘he will never ‘be put in jail, can never be exiled from Moscow,

the same, nothing(happened with family.

Mr. Devine. The fact that you were a KGB man didn't your
defection c;use some irri£ation among those in éower over théfe?

Mr. Nosenko. Sure.

Mr. Devine. Did they want to get you back, didn'£_they
want to get even with you?

Mr. Nosenko. Oh,'yes,'and they are-looking for me.

Mr. Devine. But they toék no reprisals against your familyj.

Mr. Nosenko. No. |

Mr. Devine. How do you know that?

Mr. Nosenko. Well, I do not know exactly, but vou see,
there were some deféctions before. The family didn't éuffer lik
it was, let's say, in '40s and maybe up to death of Stalin.

Mr. Devine. Were fhose KGB defections?

Mr. Nosenko. Even from KGB.

s o TOP SECRET
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! The Chairman. The time of the‘gentleman7has expired.
;’} 2 Mrs. Bﬁrke?‘
3 Mrs. Burke. We:il, T xvn"roii"ldklike to go back a little bit
. 4 | after you decided to defect. I think you had a number of

§ I} conversations with the American Embassy,VWés it, or was it

6 || CIA, during those ten days that you were in touch, Wheré you

;
i
i

7 || negotiated whether or not 'you would in fact defect?

8 Mr. Nosenko. No, I contacted- CIA in ‘1962 and -- ;

9 Mrs. Burke. In '647? . " j

10 Mr. Nosenko. In '64, when I arrived in Geneva, én second
1 day I mailéd a cable, and I knew -- a prearrange& adéressed,

. / .
12 l and I knew that in two days somebody in appropriate ;place and

i

. ' 13 || appropriate time will meet me from CIA.. )
14 Mrs. Burke. And they met you -- !
'.15v Mr. Nosenko.. -They met me and I was meeting them every

16 || day, visiting, and when I had free time, visited,éecret address
17 | in Geneva. ' o h : /
13 Mrs. Burke. All right, during those times jyou were meet]

19 | them, did you negotiate in terms of what your situation would

90 || be here in the United States if you defected, ér where you woj

21 || 907 | . -
52. . Mr. Nosenko. Well, I put a'questibn thq% what amount ©
. o Bk 3 salafy I want, that will find for me job. Tlr‘;is I negotiate
SN | | /
' 24 Mrs. Burke. Did you discuss whether or not you wou!

s [ be imprisoned?

2

| | T0P SEGRET
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Mr. Nosenko. No, it never éome to my mind that they would
imprison me. |

Mrs. Burke. Did you tell them that -- I think vou told
us you had some information you would well to them for a
certain amount of money. |

Mr. Nosenko. It's in '62.

Mrs. Bﬁrke. In '62 you said that. In '64 you didn't
discuss any sale of any information?

Mr. Nosenko. ©No, no, on the contrary, for the period of

‘62 -'64, I tried to get as much as possible tnformatiion:. not

mént'wherebIlworked but to find out as much as possible what can
be valuable to‘the American intelligence and i had come with
soﬁe luggage. |

Mrs. Burke. All'right, well, during the time that you werd
talking to them about what your salary wouid be, the circum-
sﬁances of your defection, and I assume you told them what youn
rank was, some of the things‘you worked on --

‘Mr. Nosenko. Yes.

Mrs. Burke. -- did you tell them you worked on the
Oswald file? |

Mr. Nosenko. I do not remember, I can mention. I do not
remember, honestly.

Mrs. Bufke. Did you discuss Oswald at all with them dﬁring

that period?

TOP SECRET o
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Mr. Nosenko. I must, sure,«menﬁioned this fact'because,
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no, it happened such a thing. ji'must mention. But I do not
remember.. I cahnot’tell you what questions were,-what my
answers were. |

Mrs. Burke. Did you tell them‘thatvthe Soviet Union theught
fhat Oswald may have been a’bniﬁed States agent?

Mr. Nosenko. Yes, I certainiy -- it would be -- anyone
treated. Oswald, or anyone from the United States who
come to live‘on his own decided teAdefect, or they contacted
him befbre,‘they will still will be suspected in a possibility
that he is an agent of American intelligence, and also this fact.

Mrs.vBufke. And is.this the reason that you gave him why
he was not ellowed to remain in the Soviet Union? |

Mr. Nosenké. The reason was that they didn't want him to
stay because, KGB, because they didn't consider him an interestry
ing target, an interesting person who has v&aluable informaiion.

Mrs. Burke. T know that. In fact, I remember you

certain circumstances, one of which would be if Ehey caﬁe ih as
a toufist and they applied a very short time before they airivedi=

Mr. Nosenko. Oh .no.

Mrs: Burke. And they were an add on to, for instance,
the tour.

Mr. Nosenko. Right. Right.

Mrs. Bﬁrke. Now, from what that report shows, it shows that
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Oswald received his visa in two days to come to the Soviet

AT, .. . . .

. 2 l ynion. So he would be automatically suspect, and he would be
3 automatically what YOu would call an interesting person.

. ‘ 4 : Mr. Nosenko. No, no, no. In this case, you see, Oswald

5 {even didn't receive a visa in United States; he received it
§ ||passing through Europe.
7 Mrs. Burke; " Through Helsinki?
8 ' Mr. Nosenko. Right, in Finlénd, where it's process was
9 leasier than it will be in the United States. He simply boughti
10 §la tour and he received, managed to receive visa.
oy Mrs. Burke. Let me just ask one other: thing.
12 | - Didlyou tell them any of your, aside from the ideologiéal,
. : - 13 |lwhy you wanted'to defect? For instance, did you tell them
i4 lanything about this promotion youhthought vou had when you went
1§ jto, Was it, Gorki?

16. Mr. Nosenko. Yes.

7 Mrs. Burke. But then you --

13 Mr. Nosenko. No, I didn't tell thém; I simply said that
19 Imy position, because with me, it was documentéd, I lied. I

20 lsald my position was Lieutenanﬁ Colonel. It wasn't true. It

21 was false statement. The same false statement was concerning
22 llrecall telegram when I wanted to push the defection process.

53 Mrs. Burke. My time‘is up. May I just ask one

24 jlquestion? Were you upset when you didn't get youf promotion

O o as {after they had --

s s o TDP SECRET
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Mr. Nosenko. No, no ma'am. I still didn't receive it.
It was sent on signature. You see, they are signing, not
immediately when they are received. Personnel Directorate

gatheriinffrom*allﬂoverithefﬁSOvietuUnion;afromialIﬁKGBsadnd

year. They were simply gathering in and didn't getvenough
materials. I do not know. Maybe it was signed‘in January. But
up to my leaving, nobody informed‘me that it was signed. I
didn't =-- wasn't rejected.

The Chairman. The time of the gentlewoman has expired.

Mr. Dodd?

Mr. Dodd. Thénk you, Mr. Chairman.

E: wondef if you might let me ask you -- let me start back
here, Qery guickly. One of thé very first questions you were
asked iasf night‘by Mr. Klein, was the way Mr. Kléin worded
the ques£ion, and I will ask yoﬁ to expound on it if it is a
correct recall on my part.

Mr. Klein asked you of stated that you arranged for your
transfer to the Americén section of the KGB. He used the words
you arranged for your trahsfer to that section. Is that an
accurate statement? Did you want to be in that section? Did yo
specifically ask to be in that section?:

Mr. Noseﬁko; No; it wasn't accurate, it wasn't»right.
Arrangement was done in work form. I was WOrking after finishin

Institute in GRU, Navy Intelligence, and being in 1952 New Year,
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in Moscow on New Year on a short leave, I was in company Wheré

it was one of my friends with whom I studied at the Institute.

Hewworkédi inithe Ministry of Foreign Affairs. But his father-

in-law was high:raﬁked General of MGB;;in“those;years was
called KGB, and he asked me what I am doing, this General.
I said that I am working for the Navy Intelligence, GRU.
Do yoq~like this work? |
I said no, becausé I am not usiné what I reCeivéd
education.
Would youAlike to'work in MGB?

I said, if it will be with the use of my diséiplines

which I studied at the Institute, why not? That is all. = And

in March after death of Stalin this general was appointed the

First Deputy Minister of MGB of Beria. He remembered this

conversation and several days after death of Stalin I was recall

“to MGB which was called MVD in this period of time,-in March of

'53 and was assighed to SeCOnd.Chief Directorate. This is what
true statement.

Mr..qud. When you sent to the safe house or wﬁatever it
was in Geneva, in 1964, by your own admission you lied to the
agent there in that vou stated you had'received'é telegram
issuing your recall back to the Soviet Union.

Mr. Nosenko. Right.

Mr. Dodd. Therefore, it was-that important that they

accept you immediately.

ed
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Did YOﬁ show anyone a telegram?
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Mr. Nosenko. No, sir;mno;ﬁgir, There wasn't any telegram.

Mr. Dodd. Did they ask fo? a telegram?

Mr. Nosenko. ﬁo, but, sir, what hbhppened, I started to
meet tﬁem in Januafy, had passed thrée, four, five, six, seven
days. I am afraid of £hat aﬁy moment my Chief of the Second
Chief Directorate will be returningmfrom France.

Mr? Dodd. I didn't ask you that, Mr. Nosenko. My questio
to you is,'were you asked whether or not you had'a copy of
the telegram that you had received from the Soviet Union?

Mr.VNoSenko.' And I -- if I was éven asked I couldn't
give them because I cannot take it. It would be secret
cable.

Mr. Dodd. You have answered my guestion.

You stated last night that -- and this might have been a
supposition on your parﬁ, but I am curious éboﬁt it -- you statd
that it was your feeling that the intelligence community in
this country considered you é dispatched agent in 1962. Is
that something that you felt in 19622

Mr. Nosenko. No. Tt's ==

Mr. Dodd. A reflection back?

Mr. Nosenko. A reflection back. No, no, sir.

Mr. Dodd. You, by your own statement, again vhave received
some very rough treatment, inhuman tfeatment, to use your words,

living under spartan conditions, and I am sort of brushing over

TOP SECRET
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this very quickly, between 1964 and 1969. Certainly you
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couldn't have been very pleased with the way you were being
treated by a céuntry that you had defected to and offered to
give information to; Sé for a period of that '64, to '69,
five years, you went through a rathef rough period ih your life?

Mr. Nosenko. Yes.

Mr. Dédd. Whyvdid you_éo to work for somebody who treated
you like that? |

Mr. Nosenko. Sir, I, even was five Yeér there, I didn't
consider that it was decision of the whole CIA. I didn't
consider that =-=-. I didn't blame the whdle CIA  because it
wasn't the guestion decided by the whole Agency. I£ was
decided question by several persons who were i consider simply
in this period éf time sick, mentally sick, not ill, but |
were simply in fear, in scaré; in mania as 1if KGB‘penetrated
everything.

Mr. Dodd. 1Is it your statement to me that for five
years, while you were incarcerated in almést solitary confine-
ment, that you thought that this was the individual acts of a
couple of employees of this Agency?. |

Mr. Nosenko. Not employeeé.

Mr. Dod. Without the apprbval of the very highest
authority in this Agéncy?

Mr. Nosenko. Sir, I have seen Chief of Soviet Russia

Division, Mr. David Murphy. He was a high ranking man. It was
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‘my life, they can report inﬁthé”way how they will report it, and

the quéstion, I want to be paid for every year which I was

the house.

frankly. You stated that they would be very interested'in a

member of the American intelligence community that they could

‘even interrogates him, according  to you, as to what exposure or

- 10P SECRET .

his_decision,'decision of Mr. Angleton, decision of Mr.

Murphy, and when they are cOming to‘Director, and I know, from

the Director will accept because they are responsible people,
they are sitting in this place.*‘He'is not gding into details,
he is not going and studyiﬁg,.he is not going himsélf}yisiting.

Tbe Chairman. Thé time df_the_gentieman has expired.

Mr. Sawyer? |

Mr. Sawyer. First, have you received any compensation
fqr £he period during:. which you were held in jail?

Mr. Nosenko. I received in several years later, I put

unlawfully. arrest, the amount of money which we have agreed,
with taken taxes and whatever American citizens are paying.
Mr. Sawyer. Did you get that?

Mr. Nosenko. Yes, and on this sum of money I bought

Mr. SaWyer. I see.

I will tell you what bothers me about your testimohy, very

even compel to defect. Here you had a willing defector, a guy
who said that undoubtedly that he didn't like America, and

that he did like Russia, and he wants to defect, and nobody
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éXperience he had, He might have worked in the missile silos,
he might have done anything, but nobody asked him, and that he
lives there for a period of, a long period of time. Here is a
guy that is totaily willing té talks. It is not like approachin
somebody who doesn't want to talk to you or that miéht not want
to talk to you. And here is é fellow who was a radar operator,
ekperienced to some dégree; and I don't know to what degree,

but apparently the Russians don'tvknow to what degree either,

because nobody asked him,

but they didn't ask him even about that, and it is very rare
to have one conme. B

I have iistened to Radio Free Cuba, where they air all
kinds of propaganda, and this guy would have been certainly'
good for propaganda when he iovgd Russia and'hated'thelUnited
States. Aﬁd IAjust, with those ;ircumstances, i very frankly
find it almost impossible to believe that tﬁey did not
thoroughly interrogate him at least.

Mr. Nosenko. They neve? considered him an.interesting
target;. It was known that he served in Marine Corps.

Mr; Sawyer. What I am getting at, héw did they know
whether he was an interesting target when tﬁey never even asked,

Mr. Nosenko. They judging by what‘they know about him
what in questionnairé he filled and plus what they found ~out
from interpreﬁer on him. He said to interpreter, he served

in Marine Corps, he finished his years of service.
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Mr. Sawyer. éut he might have been a cryptographer in the
Marine Corps. He might have been as an enlisted man, he
might have been a cryptographer and know all our codes and
code methodology that might help break codes and that sort of
thing, but nobody»ever aéked him.. That is what I don't under-
stand. And I can't believe it, very frankly.

Mr. Nosenko. I understand, sir, but I am telling you he

‘wasn't considered interesting target, and --

Mf.'Sawyer. But they didn't have any facts to know
whether he was interesting, and here is a guy that wants to
talk to them.

Mr. Nésénko. But the judgment made on each person to work
actively againét him on the basis of his questionnaire. If
in questionnaire will be said he is, let's say, professor,
teacher, let's say he is working for the government, any
department, but for the Federai Governmeht, or hé is aﬁ officer
sure, on him will be paid'attention.

Mr. Sawyer. Well, allv right, we can drop that.for a
minute.

But now, he got a visa in two days in Finland. I happeﬁ
to have been in Finland four years ago and Wanted to get a
visa, a sort of a last minute decision, to go to Leningrad, and

I was told there is a minimum of 30 days before you can get a

__,, "3
24 visa. Now, to issue him a visa in two days for Russia, that
; as f is very unusual, apparently, so they must have had some
- i
i
e -
" . # ] ﬂ B .
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Mr. Nbsenko. sir, what I know, there wasn't any interest‘
to get him. He managed to get this visa.

Mr. Sawyer. Ali right..;' ‘

‘The other thing I am curious about ié when théy interregate
you so carefully here/ why someane like Oswald, a known defectér
and who could well have beén‘néw a Russian intelligence agent,
comes back to the counﬁry, apparehtly CIA . or FBI, or nobody
paid a bit of attention to him, andilet him wander around the
country with a Russian wife at will.

I have used.up my time.

The Chairman. Qkay. The time of the‘gentlemén has  '
expired. |

Mr. Fithian.

Mr. Fithian. Thank you, Mr. Chairman;.

| Mr. Nosenko, as I piece it togetﬁer, there'are'four
possibiiities for this Committee to belieye. Let me sketch
out what those possibilitieé are.

One, that you told the truth in 1964, but you are now
misleading this Committee.

Two), that you told an untruth in l964,ubasical;y your
statements in 1964 were not truey - -but YOu are telling the truth
now.

Three, that in fact you were dispatched here by the KGB,

or the Soviet Government, because of apparent but unreal

d
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connections between the Soviets and Oswald and the assassination

100

of President Kennedy. Obviously the USSR would need this for
obvious reasons. They would badly need this for all sorts of

international reasons.

And finally, the fourth‘option,is that you were dispatched

actual connection between the KGB and the assassinationnof’
President Kennedy.

These are the items which I have picked up in the last
two days that would _tend.to_lead some people to believe the
last of the féé;(_or at least the ﬁhird'to the last<of the four
either that ﬁhe KGB dispatched'you here.because théy needed it
for political reasons, though they werernot involved, or they
dispétched youxhere 5ecause in fact they.did collaborate with
Oswald. :

First, Oswald goes to Russia. You say he is rejected, bu
they grant him a pension, howevérnsmailf

.Second, they grant him the.pleésures of a hunting club,
even though you said earlier he was mentally unbalancéd, and
you afe.allOWing him to use a gun.

Three, they allowed him to marry in Russia.

Fbur,lthey gave him'a,job,

Now,.in ;—_not talking about the time Qﬁen you mére
under stress aﬁd incarcerated, but just talking about the two

months priér to that -- the FBI questibning, and the prearrest

t



" no sense to me.

" no reason to aCcept that.partaof your story whatsoever.
“tion, and so forth, wasVdemdnStfatedJa,fkaud.
7>against Oswald, you‘said; Yét later'on'YCu'said you had seven

‘file. You said no KGB'ever”talked to Oswald regarding

-in two days and he asked to be permitted to defect prior to

prior to slaéhing his writs, prior to knowing that he slashed

been interrogated. No reasonable person can believe that story

|

WY 50955 DocId:32277209 Page 78 . . E@?

story makes no sense.

The rejection of Oswald's offer to defect makes absolutely

Mr. Sawyer has“just pﬁfsﬁed that momentarily. I think that

cén be.rejected’bf»us, by reaéonabie peoplegprima facie. I see
o Thé'éxéosiﬁion; fakihg yo;’cff‘to Wofry about the_éxpési—
Né réprisélé,againsf yoﬁr family%; Ngbéay‘waS'wo:king
to éight large filesf‘you onl? read the first:po;ﬁion of one

letting him defect. The reason you gave us for that was that he -
slashed his wrists and you concluded he was unstable. Yet prior

to that discovery of his ihstability, you granted him a visa .
slashing his wrists, and therefore you had to make the decision

his.wrist,vthat you were going to reject him. Thaﬁ'doésnft
hold&Wafer.either. |

- Finally, you said in your testimony Améfican‘defeééion waé
very rare. "All the>moré reason, if it only_happens ohce every',.
year‘or aldouple of times a year, or threé‘times‘betweeﬁ f56

and '59, it ié totally incredible to me that he would not have.
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You said he was not interesting, you were not interested
in him, the KGB*rejected him; ,DeSpite that, you were "recruitin
right and left all-kinds of,peépleﬁto assist in the eépionage
operation."” o | |

Now, all of these‘things, Mr; Nosenko, leads me to be
vefy,'very disturbed b§ your’étOry because it simply'jusé on th
face of what you @old\us lést hight and tonight, can't possibly
be true. | | | |

In the first place, you remember too much now. You remembe
too mgch in the way of details after 15 years. Therefére, I
have great difficulty accepting any of your story.

We as a Committee of the United States Congress are charged

with trying to assess what actually happened in the assassinatign

of President Kennedy. That is the centralﬂstbry. You have not

by your testimony you have led at least this member tb wondexr
whether or not you are still working with:.the KGB.

The Chairman. The time of the qenﬁleman ﬁas expireds:.
I will permit the witness to answer.

Mr. Nosenko. Mr. Congressman said his opinion. Do you
ask me any question?

Mr. Fithian. I would juét like toihave you te;l me why T
shouldn't believe that you were dispatched here by the KGB,

in the light of just;thegpoints I am making, in the light of

d

the enormous differences, not in the CIA interrogation under

B
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duress, but in the earlier peiiod when you were not under that
kind of duress. It doesn't wash with me.

The Chairman. The time of thé gentleman has expired.

Mr. Nosenko. Sir, if you want me to defend myself, I can
say only one thing. I never doﬁe from the fifst day in the

United States anything directed against this country. I tried

‘before I has come, when I contacted '62 the CIA, and has come

in "64, I tried to get as much as possible information.. I
am the source who told concerning existence of microphones in

American embassy in Moscow. I am the man who have given, I

‘don't know , 300 cases --

Mr. Fithian. We are only concerned --
*. The Chairman. The time of thé‘gentleman has expiréd.

Mr. Edgar.

Mr. Edgar. Thank you, Mr. Chairman.

It is very hard to follow Mr. Fithian's comments because
I would like to shift gears a little bit. | BUt you indicated
to our Chairman that you now act as a cénsultant-to the CIA.

Is that your only job?

Mr; Nosenko. It is the only job.

Mr. Edgar. In the course of acting és consultant to the
CIa, do ydulhave access to talking with. CIA employees from time
to time who contact ybu and who assist you and protect you and
give you some of the direction for your consultipg?

Mr. Nosenko. Yesn

s socssssines s vo TOP SECRET -



Hy

10
RN
12

13

18
16
a7

13

A
.,
e e ¢ e e e 3 g e

i

509855 DocId:32277209  Page 81 . g@?

19 1

10F SELRET 04

Mr. Edgar. Have yoﬁ‘ever been in a éonversation with any
of the agents of thé'CIA'about who might have been responsible
for having you detained onﬂApri1>4th;~£?€;f

Mf. Nosenko. No.

Mr. Edgar. -- 1964.

Mr. Nosenko. No.

Mr. Edgar. You indicated earlier you thought it was a man
by thg name of Murphy.

Mr. Nosenko. Mﬁrphy, Chief of Soviet, former Chief of
Suviet Russian Division, and Chigf of Counterintelligence,
former Chief’of4Counterintelligence of the CIA Mr. Angleton
because it cannot without him be decided.

‘Mr. Edgar. ‘Do you know of any ot@er KGB agents”or other
defectors wﬁo were held in those very same conditions? -

Mr. Nosenko. No, I do not know.

Mr. Edgar. Were there any other priéoneré heid nearby
that you could hear or --

Mr. Nosenko. No, sir, I was in soiitéry absolutely
cbnfinement, no prisoner, nobody I could see.

Mr. Edgar. Yet you are still willing to be a consultant
to the CIA? |

Mr. Nosenko. I am -- no. Sir, I am consultant only on
:the base, on my knowledge what I know abdut counterintelligence
vwork of the KGB.

Mr. Edgar. Well, you hve suggested to the Committeelithat

your statements given to the CIA in 1964 cannot be considered
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reliable because the statements were given under duress, and

‘prior to our recess a few moments ago .you indicated that you

felt that the tapes and the FBI and the CIA interrogations of
'64, '65, and '66 should not be considered as reliable
statementé.

Is that not correcﬁ?

Q-Mr. Nosenko; Yes, because I considered £he whole arrest
was unlawful, without due process.of law, illegal arrest,
what was the finding as unlawful by Rockefeller Commiséion.

Mr. Edgar. Thank you.

You were held under those spartan conditions and yoﬁ
indicated thét those statements would have to. be unreliable.

Now, I have three specific questions, then, to ask you.

Have vyou ever told the CIA that these statements could
not be considered reliable?

Mr. Nosenko. Sure,. when we started, they éhange'the

situation, they moved me from spartan conditions, started to

‘talk with me as a human being, to treat me as a human being.

Mr. Edgar. Did you go on a point by point correction of
ény of ﬁhose statements you previously made?

Mr. Nosenko. It wasn't in the form of simply returning
to document, it was case by case, whateVer-concerns me, my
biography, my‘work, whatever cases I‘knew, whather cases I
was involved, all guestions were.raised by 20,‘30.times each

case, when it was reevaluation of all information given by me.

s seaoime v TOP SECRET
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Mr. Edgar. And it is your testimony that after 1967, '68,
when those interrogations took place, you gave acéurate,
truthful statements?

Mr. Nosenko. Yes, sir, whatever and how good I recollect,
at the best.:

Mr. Edgar. And those statements of '67-'68 shohlé be
cdnsidered by this Committee as the absolute truth?:

Mr. Nosenko. 'Right.

Mr. Edgar. And nothing but the truth.

Mr. Nosenko. Yes, yes, sir.

Mr. Edgar. - And it is clear to you that all the questions
that were raiéed about Oswald were also raised in 1967 and '68?

Mr. Nosenko. Everything was raised in this period.

Mr. Edgar. If, then, this Committee discovers inconsis-

ftencies in your statements that you made in 1967 and '68,

after your incarceration and the illegal period that you
‘talk‘about, if we find inconsistencieé between that statement
and the statements you‘gavevﬁs last night and tonight, Which
should we believe? |

Mr. Nosenko. Sir, if -- you must believe -- not you must -
it is up to you what you believe. But, sir; let's say was read

to me by Mr. Klein a question, that I said when I said concernin

Oswald, I did not mention physical surveillance. It is a big

operation. It is nothing big in the KGB to put under surveil-

lance Soviet or foreigner, or to control telephone conversations-

[ ——
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or correspondence. I could maybe'something miss,.you see,
when I mentioning. I do not hévé such a brilliant, prilliant
ﬁind that immediately likeﬁphdt&graphie memory, immediétely;
return word and word. I simply was describing that it wésn;t
active'wérk, that there'wasn‘ﬁ planned rec:uitment,.there
wasn't planned approaéhment, contact. There was'type of
passive work which -is called in KGB to watcﬁ‘him énd what i; it,:
agents, cbntrol_of correspdndénce, and explaining this, I
simply, I could miss that he was under surveillaﬂce.

You can return to this and tell me} uh—huh; you tola in '67
you didn't méntion that he was under surveillance. It is not
a contradiction.

The Chairman. The time of thé gentleman has expired.

Mr. Nosenko, in_reply’to Mr._Sawyer's'question, you-
indicated you wéreipaid for the péri0d16f~timé thaﬁ you were
under arrest, ﬁhat it was a lump sum payment I suppoSe?

Mr. Nosenko.ers; sir. |

Thé Chairman. What amount of money was £hat?

Mr. Nosenko. Something about, oh, about $80,000.

Thé Chairman. About $80,0007?

Mr. Nosenko. Yes.

The Chairman. Any other sum in addition to that-.were
you paid? |

Mr. Nosenko. I think I received about.$15,00010r1$20;000

when I started on my own to live, to buy furniture. I received,

ET
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ves, in the beginning, in '69, iﬂ April. But this lump I
recedived:d 'in '70, '71. '71. |
The Chairman. So that the record is clear, you received
$80,000 for the peribdlof time'you,were'under arrest.
Mr. Nosenko. Right.
' The Chairman. in order tQ.geﬁ started again, YOu wre
“given an.adaitional $15,000, and that was in"1969.
Mr. Nosenko. Right.
The Chairman. Since 1969, to the present time, you have
ireceiived? $35,000 -
Mr. Nosenko. No, no, no, sir.
The Chairman. Would you ~--

.Mk. Nosenko. They started, when they released me they

mately.
The Chairman. From October *77 to the préseﬂt'time'you
received $35,000.

Mr. Nosenko. Right.

days you have worked during 19782
Mr. Nosenko. Well, I am working at home . besides coming
here when they needme, at least twice a month}&and spending

a week, approximately, Besides traveling zwheﬁmtheyAare:

et e o e e o o B e S e o = e 3

1]

started to pay me in the beginning $16,000. Then they raised
each year, $2000, two and a half thousand were raises. 1T only

received $35,000 this year, '78, from October of '77, approxi-

The Chairman. Can you give us some indication of how many

{
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1 sending me the last few years abroad to talk with friendly
2 I am also working at home on my own.
3 I am studying Soviet periodicals, Soviet magazines, Soviet
4 newspapers. I am making certain researches, I am trying hot to
5 lose « what is going on, what changeé taking place in policy.
3 The Chairman. Would it be fair to say that you sort of
7 || set your time and that no one else sets your time?
_3' Mr. Nosenko. When I am rout of this area, yeé, at home,
g 4 I am’myself setting time.
10 The ChHairman. And during the last year, how many weeks
11§ would you say you have spent here at the Agency?
12 Mr. Nosenko. Not at the Agehcy. They are meeting me in
13 other places. I am very rare visiting this place, only‘ifbthey
14 | invite me for a lectﬁre or about KGB counterintelligence. But
.15 | I am meeting them when I am in this area; under certain
16 conditions, in certain places where they nééd me;'
17 Well, one monthy twice I am coming; _Let's say I am
1é spending about 12, 13 days é month here, it can be in some
19 cases seven, eight days a month, but in main the'lastAperiod
20 || of timé I am coming, the last years, I am coming almost
21 twice a month.
Y, The Chairman. For how long?
g Mr. Nosenko. For a week, five, six days.
24 The Chairamn. My time has expired.
a5 g Mr. Preyer?
|
|
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Mr. Preyer. Mr. Nosenko, your teétimonyﬁhésfbeenﬁcensidere
a major piece of evidence, and was so considered by the Warren
Commission as rebutting any Russian connection with thé assassi-
nation of Lee Harvey Oswald, and I think the key part.of your
testimony that we are concerned with, not so much the question
abouﬁ‘any inconsistencies in it, but are you right on the big
question, némel&, wasLée'Harvey Oswald a KGB ageﬁt?

I want to ﬁention, I have beén a little surprised by your
testimony, bythe gaps in your knowledge of Oswald, and really
how little you knew-about him. For exampile:, when>he went to
Minsk, he was tranferred out of your oversight, I take it, and
as I understoéd,yoﬁ, vou did not know he was married until
later_on, and did not know he had gone backrto the United
States.

Mr. Nosenko. Mr. Congreésman, if I was staying and
workiing '60 and '61 period in the same Seventh Department which
sent file on Oswald in Minsk, I wouldiknow,;but I was working
in First American Department;

Mr. Preyer. Right. Now, I am not questioning you about.
that. The question Ibwonder, that that brings to my mind is,
if Oswald-had been a KGB agent, are you certain yeu would have
knéwn it? In other words, if you didn't.even know he was -
married, didn't even know he had gone to the United States,
couldn't he have been a KGB agent in that period without your

knowledge, or are you certain --
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h Mr._Nosenko.»fNoi I céuldﬁf£,-you are abSolqtely right, I

2 couldn’t’kﬁow. 'But'in:'63iwhen héppéned assassinationvdf

| 3 the President, when it Was méntioned that Oswald shot the

4 Presidenﬁ, whén it sfaft; demanded the file back from MinSk;

3 vwheﬁ started conVersatiQn with'Minsk, started in‘RGB-inyesti-
-6,f§ationﬁ detailed app%oaéh; }Thi$ is‘what -

7 Mr. éreyer;f.Squu.éthinced tﬁétvseeihgifheffirst;séctior

8 Mr. Nosenko. Seeing-thé*firét section in which fhézmost_v

? important material in the whole file will be this in first

10 section of the fifst volume. |

1 'Mr; Preyer. Were‘tﬁe rest of the sections of that f;le,

12 incidentally, wire‘—— telephOﬂe taps?

.13 .>Mr. Noseﬂko;  It will be informatipn-from agents in

14 1 second part. In thiid part Will be fromlﬁélephéng conversa-
15 tiohs(‘from_supveiliancé, 'In fou%Eh'pért}‘§h6#ocopies of lettex
16 | gifferent mail,_whén they cheéking{Soviet cpﬁnectiOné,,Sovief

17 | friends of OSwald. | - |

13 Mr. freYér} tWell, on this questioh of your knqwledge,

1§ of Oswald and being in position to know about him, you‘knéw about
?0_ the cablegram from Mexico yet fou did not know he haé_gone back
2] to thé United States. 1Is that because you had_movéd th——"
22% Mr. Nésenko. ~Again, I returned in‘Seveﬁth’Department

1,' and I was working '62;, '63, up to '64 in SeVentthepartment
24{~and the cableg?am hés come in Seventh Depa:tmgnt.-vSevénth'

25 ?Departﬁent was started against Oswald in "59.

.?
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Mr. Preyer. Have you read a lot about the Oswald case
in recent years?
Mr. Nosenko. Well, I read séverél books, what appeared.
I only didn't read the last book which was written about Marina
Oswald by Mrs. Priscilla Johnson. Why? Because I knew
that I would appear here, that the staff of your -- your

staff will be talking with me. I didn't wanted something to

~get -- I can, you know, mix whatiI knew and something to use

what I got from the book.
Mr. Preyer. I just wondered if you had read about the
Mexican cable, and perhaps through the years may have been --
Mr. Nosénko. No, I never have seén that it was mentioned
Mexican cable. I have seen that he visited Mexico, in Mexico

visited Soviet and Cuban embassies. This I have seen in books,

‘this fact.

Mr. Preyer. If I have got one more moment,‘Mr.'Chairman;
to change the subject, one of the things that struck'me‘is
that when you defected, as Mrs. Burke méntioned( in Geneva,
in 1964, vefy shortly after the Kennedy Assassinatioﬁ, I get
the impression that the CIA or American:forces to whom you
defected, did not have much to say about'ﬁhe assassination or
was not -%

Mr. ©Nosenko. They are -- I mentioned must bg Oswald, the
asked. But they were asking different, whatever cases I can

immediately give them; names, when recruified, his position,

ET
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“Washihgten: demanded to see me after defection.:
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from what country, this they were interested, as much as possibl

I told them what I knew.

.The Chairman The ;time‘of the gentleman has expired.

Mr. Devine.

Mr. Devine. I don't want to know where you live, but
do you reside in the general area of ﬁhe nation's capital?

Mr. ﬁosenko.l I was living in this area up to 19 -- middle
of 1973, but FBI gentlemen -- I didn't mention , I also meeting
FBI people when I am here, not only CIA, but they are not paying
me.;anything. FBI people inform me that they have information
that KGB trying to locate me. Then it happened in the area
where I was'living iﬁ,Maryland up to 1973, I‘was in a
shopping centery, and‘on me was coming a Soviet from KGB. I kney
his face, and this whole -- I immediately reported this and
we decided that for me better to move fromvthe areé where
Soviet diplomats, KGB officer working under cover of diplomats
are freely traveiing’and can spot me.

Mr. Devine. That person didn't recognize you?

Mf. Nosenko. I,immediately turned and weﬁt, turned my back
and went in anoﬁher direction.

Mr. Devine. Have you been contacted or in touch with
anyone from the So&iet Embassy here in Washignton?

Mr. Nosenko. Only in 1964, the Soviet Embassy in
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1 Mr. Devine. Did you see'thém?
2 Mr. Nosenko. Yes; in the State Department, in presence
30 of American diplomats; I have seen for five, say seven
4 minutes, Consul from Soviet Embassy aﬁd intefpreter, another
5 diplomat.
6 Mr. Devine. What did they want with you?
7 Mr. Nosenko. - They ask me how could I do it, and do I
_8 understand the'importanée of this'thing, that I defeéted from
9 Il the country, and I said, gentlemen, nobody pushed me on this
18 | question, it is absolutely my oWn decision, and decision of free
1 fwill, which'I‘made long ago, aﬁd without any return. Then they
12 1told me noQ we know how to treat you, and"What do you“fﬂiﬁk
13 labout your Soviet citizenship.
14 I said, it's automatically, :I am rejecting it+ I do
15 notvneed. And on this I fiﬁishgd'conversation.
16 Mr. Devine. They made no threats of reprisals against
17 llyour family back there?
13 Mr. Nosenko. No, no. They later énly, Mr. Congressman,
19 tthey later sent two letters, one from wife and another from
- 20 imy mother. These letters were delivered by them. They visite
21 American embassy in Moscow and had left these two.letters.
22 iThese letters were sent by - American embassyfih Moscow to
o ‘
23 %State'Department, Stgte Department had»giVenAto CIA, CIA had
24 }given me these letters. I answered one short note that my
! ) . '
25 ?decision is final, decision ideological and in spite of all
;
t
|
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my love to the family, and in spite of my respect to the
memory of the father, I can repeat that if‘he was alive I would
also would do the same, that is all.

Mr. Devine; iGetting back to one of Mr. Stoke‘s questions
about the amount of money paid to you for your years of
incarceration, the fact that they gave you $15,000 or $20,000
which'you used for furniture and so.férth, were there any
strings tied.to either of those funds, the $80,000 or the subse-
quent amount?

Mr. Nosenko. ©No, sir, no.

Mr. Devine. That you would not contact the press:or
anybody else about this?

Mr. Nosenko. No, it never was‘mentioned, néver.

Mr. Devinef Né strings attached?

Mr. Nosenko. No.

Mr. Devine. Finally, do you have any knowledge of any_
connection with Oéwald and the assassination of President
Kennedy?

Mr. Nqsenko.’ No, sir.

Mr; Devine. From your conneqtions in the KGB at that time

Mr. Nosenko. Whatever I said, nothing more. I do not
know anything.

The Chairman. The time of the gentleman has expired.

Mrs. Burke.

Mrs. Burke. I have just a few random guestions. You

TOP SECRET
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! | mentioned Priscilla'Johnson's'book;igDidtybp by.any chance
while you were working in the American tourist area, did you

3 || have any occasion to investigate her coming to Russia or did

.”':-., 4 I she come during any of that time as a student?
5 Mr. Nosenko. Priscilla Johnson?
6 Mrs. Burke. Yes.

7 Mr. Nosenko. Why, ves, her name, she was a correspondent
8§ || in Moscow working, and KGB didn't like her dispatches and they

$ il made very, very rude operations against her. They --

10 _ . Mrs. Burke. What did they do.
1 Mr. Nosenko. Hih?
12 Mrs. Bufke. What did they do to her?
. , 13 | Mr. Nosenko. Well, they waﬁted to get rid of her from the

14 I Soviet Union. They didn't see posgibility to recruit her. .The)
.15 4 didn't see any possibility to find or to create compromising

16 situation. They didn't like her diSpatches.which'they were

17 || anti-Soviet. Then they decided to get rid_of her, and they

i3 || made such an operation in reétaurant where she had dinner in

19 || evening. They put drugs in her liquor, which she was drinking,

10 wine- or vodka or whatever it would be, and she was absolutely

21 | +~7 drunk. And she was delivered in local regional, one of the
59 I regional little -- it's not clinic, it is where they deliver

| drunks to spend hight. ~And they put her there and made photo

24 || pictures of her béing drunk and other women drunk laying there

and published an article and put even a picture. And surely

,
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she'waS'immediate;y recalled by her agency or her newspapers fox
which she was working.

Mrs. Burke. Do you think that is.the wrong Priscilla .
Johnson? |

Mr. Edgar. If the gentlewoman would yield, are you sure
that you are talking about the same: person?

Mr. Nosenko. Priscilla Johnson, ves, this correspondent,
yes.

Mrs.Burke. Let me ask you one other question.

When she was there, did she interview OsWald?

Mr. Nosenko. I know if is now reading hefe the books. I
didn't know that she interviewed. I only found out it with
livipg in the United Statés, with reading books.

Mrs. Bﬁrke, That she interviewed him. That didﬁ't show
in your file?

Mr. Nosenko. I didn't read her book -- this is what in
some other books mentioned that she had interviewed him.

" Mrs. Burke. Let me aék again about Oswald in Minsk, and
first of all, can American tourists go to Minsk easily?‘
F.Mr; Nosenko. Minsk is open city, yes.. h

Mrs. Burke. "It is an open city now. Was it an open
city then?

Mr. Nosenko. Yes.

Mrs. Burke. And when he was there, of course, I realize

that you don't know and you did not keep up with what he was
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doing there, but invreading.that file, in the first few
pages or anything, did you notice anything in terms of his
contacts with Americans, or did you notice anything at all
that was extrardoinary about him?

Mr. Nosenko. No, there Qasn't.- For the whole his period
of time there wasn't found any indication on sﬁspicion,
suspicious meetings or anything suséicion concerniné his contact
with Americans.

Mrs. Burke. Let me -- As I understand it, it was fairly
routine that.everyone's phone would be tapped, so that that
was not --

Mr. Nosenko. Yes.

Mrs. Burke. ==~ yéur'infoﬁmation that that would be
nothing unusual.

You know, there is oné'thing that is bothering me, and
that is the inconsistency and the greater detail that is present
todéy than in your earlier statements.

Could you give us an explanation of why there is more de-
tail today?

For instance, in your earlier statements I noticed you
refer to the interpreter as a tourist, the tourist guide, as:
just.a tourist guide or an interpreter? Today you referred
by name to that peréon. And again, the two psychiatrists --

Mr. Nosenko. I don't know even now name of this inter-

preter. I do not remember name.

3]
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1 Mrs. Burke. I see,i I thought --
7 ‘ 240 - Mr. Nosenko.. Inte;preter, I never mentioned.
3 ' Mrs. Burké; You ne&er;ﬁenfioﬁed the interpreter?
. 4 Mr. Nosenko. No. I do “nbt remember her name.
| 5 Mrs. Burke. It was just this officer Rastrusin?
5 Mr. Nosenko. Officer, yes.
7 Mrs.’Bu;ke. He was =-- but he was the one that found --
8 wasn't he the‘onélthat found Oswald?
9 : Mr. Nosenko. No, this is the officer who reportea about
10 him.
,‘]1- Mrsﬂ Burke. He reportéd it;laut he didn”t‘find him?
1 Mr. Nosenko. No, no, interpreter found him with
‘ | 13 a@ministration of the ha.t.elv where Oswala was s}:aying.
‘M:: 14 ‘Mrs.ABurEe; Oh; I see.
s Mr. Nosenko. "~ You see, interpreter has:coﬁe in the
1 vmorning to take him or has come to take him to city, to show
7 him, as interpreter on a guide; on a tourt And she was waiting
3 about 20, 25, 30 minutes and was concerned.
s . The Chairman. Time is'up. 'One'more.
20 Mrs. Burke. All ;right, jusﬁ one moreYQueStion.
2
.1 When Oswald arrived, then, he didn't wépéak very much
- .
- Russian, is that right?
. T \“ % Mr. Nosenko. No. Ididn't hear that he spoke in Russian.
R ; . i . '
- ” Mrs. Burke. I see. Were there any notations at all in the

file -- what is your understanding of his fluency in Russian

A

OP SECRET

t
HW 509535 DocId:32277208% Page 96 . ?



10
R

12
‘.r. | 13

13
16

17

2
in

IUP SELRET R

during the time of his'stay?

Mr. Nosenko. Well} during time of his stay surely he
‘started a liftle bit to talk, bu; it wasn't very, it wasn't
good Russian. It wasn't even ;-

The Chairmaﬁ. The time of the gentlewoman has expired.

Mrs. Burke. Thank’ydu.

The Chairman. . Mr. Dodd.

Mr. Dodd. Thank you, Mr. Chéirman.

I would like to just pick up on that line of guestioning,:
if I could, with you, Mr. Nosenko.

Correct me-if I am wrong, but as I understand it, Oswald('
you were aware of Oswald's desire to defect. There was a
decision, and in faét‘he was informed through his intourist
guide thét his request had been rejected.

stthat&cbrreCtasoifaf?“

Mr. Nosenko. Is in_generai, but it wasn't in this ways
told to him. It was in so-called, you know, soft manner. It
was explained to him‘by thfoﬁgh’lntouriét -

Mr. Dodd.- That he would have to go through his embassy?

Mr; Nosenko. 'Yes, that Intourist not dealing with this

question. He must go through this, this} this procedures.

{ Mr. Dodd. Okay.

Now, you, at the time of this, of Oswald's request, you
were working in the Seventh Department of the Second Directoratd

which was involved with tourism?

w sss esersmimses vesr TOP SECRET
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Mr. Nosenko. Right.

Mr. Dodd. Ok;yj Could you tell me what would be the
normal -operating pfoéedures wiﬁhin the Soviet Union if a
tourist were involved, say, in a car accident with an Intouris£
- guide. Say a Frenchman was in§olved in a car accident. Assumin
it was not his fault, someone hit him, What happens?' Do
they notify immediately the French'Embassy,.what sﬁeps do they
take in order to deal with that ihdividual?

Mr. Nosenko.» I would aésume, sir, that he will be,
sure, he immediately will be taken\inrmlyclinic; will‘be informe
his embassy.

Mr.iDodd. Those kind of steps.

Mr. Nosenko. Right.

Mr. Dodd. If yoﬁ had maéeja decision thatiOswald should
not bé accepted in the Soviet Union, and if youAfind him in
his room with his wrist slit, why don't you then contact the
American Embassy and notify them that you have an American on
your hands who just tried to'kill himself?

Mr. Nosenko. Sir, he wasn't an employee of American
embassy.- |

Mr. Dodd. VHe was a'tourist, thOugh.v

Mr.Nosenko. A tourist.

Mr. Dodd. And I just asked you about a Frenchman who might

be a tourist and get in a car accident, and you said you would

take him to the hospital, ydu would notify the embassy. Why

i
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donft.you take Mr. Oswald to the hospital and notify the '
American embassy?

Mr. Nosenko. Nobody knew that he would cut wrist.

Mr. Dodd. No, but you found him with his wrist cut.

Mr. Nosenko. Right. He was delivered in hospital

Mr. Dodd. Why didn't you notify the American embassy?

Mr. Nosenko. He'wasﬁ‘t dying, he wasn't serious, they
made transfusion and put stitcheé. It is == I am telling what
I think why it was.

. : (

Mr. Dodd. You understand my problem here. You have got
someone who you don't want to accept him. You have already
made a decision that he shouldn't be allowéd to defect. You
walk into his room and find him withvhis wrist‘slit, it would
seem to me that this guy has already indicated just by that act
alone that hé is nof playihg with'a.full deck of cards, and |
you décide then that you are going to accept him becéuse you
are worried that it might cause some embarrassment after Camp
David.

Mr. Nosenko. No. But the question to inform the Embassy,
it musf be passing through such stage. Intourist itself cannot
contact the American Embassy.

Mr. Dodd. No, obviously.

Mr. Nosenko. No. They must contact their Minister of

“Foreign Trade which in its turn putting question to Ministry o

Foreign Affairs, and Ministry of Foreign Affairs of the Soviet

e v TOP SECRET
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Union can contact the embassy.

Mr. Dodd. LEtrme'jump onto something else quickly in the
time we've got.

You knew that Lee Harvey Oswald was a Marine?

Mr. Nosenko. Yes .

- Mr. Dod&.‘You knew by,you; answer to Mrs. Burke's guestion
a minute ago that Oswald had a student's knowledge of Russian?

Mr. Nosenko. When he waS'liv%ng.in Mingk, not before,
before he has come. No. | |

Mr. Dodd. You didn't know that?

Mr. Nosenko. No, when he was living in Minsk, when he
was in daily contact with Soviets working at the plant and
having friends.

Mr. Dodd. Did you know that he had been a student of
Marxism? |

Mr. Nosenko. No.

Mr. Dodd. Did you know that he had given the U.S.
embassy his notice to defect?

Mr. Nosenko. No. I know that he visited embassy and
aftér‘was, he was told that he'will.be allowed to stay, after
this. |

Mr. Dodd. You were not aware at that time that he con-
tacted through Intourist and'éventually your office and’made‘
it known that hejintended to defect or wanted to‘defectf you

were not aware or your department was not aware that he had




10

-1

-
[ 8]

o | 13

1UF SEGRET . 124

already notified the American embassy £hat he intended to
defect?

Mr. Nosenko. No, no, no, sir. e

Mr. Dodd. You were not‘aware'qf that.

Mr.‘Nosenko; No. He wasn't under surveillance.. We
didn't know. When hé Was;goiﬁq alone without interpter, we
didn'£ know. | |

AMr. Dodd. I didn't ask ydﬁ how you know. I just'asked
you whethér or not -- he didn't tell you that?

+Mr., Nosenko. No. Nobody from KGB talked,with:him.e
The Chairman. The time of the gentleman has expired.
" Mr. Sawyer?
. Mr. Sawyer. When Congressman Devine asked you how you
knew your family was‘okay ér_that they hadn't invoked any
réprisals,.l didn't get the answer.

_Mr; Ndsenko. Sir, I asked Mr. Solie in '69, '70, once
I asked, anything about my family?

Mr. Sawyer. Mr. who?

Mr. Nosehkoc. Mr. Bruce Solie, CIA officer who was in

contact with me, '69, '70. He answered me that they are all

right, everything okay. But he didn't went in any detail

"and I never returned more to this question. But there is anotk

point, sir. Besides the father's position}"after he died,; she
was,redéiving, she received pension, and besides that, for

the years --

e T
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Mr. Sawyer. How did you know she died?

Mr. Nosenko. ;Féther:éiéﬁ['l said. Father died in 1956.
After father's death she reéeived a pension.

Mr. Sawyer. _i understand.‘ You went through that before.

I notiéed heré though; when he slashed his Wrist, the
psychiatric examinati9n4report‘hére by the'doctof says the
patient apparentiy undefstandsvthe questions asked in Ruséian,
sq.he must have»spoken Russian? YCu know, to. whatever degree,
when he weﬁt there. I thought you said you were always
interested in_someone'who can speak Russian or has studied
anything Russian.

Mr. Nosénko.“Who specializes in any field of Russia,
who will be working for the United States government.

Mr. Sawyer. But here is a guy at that time, when he firg

-came there, within a matter of days after, the doctor says the

patient appafently understands the.questioﬁs asked in Russian.

Mr. Ndsenkofr Sir --.

Mr. Sawyer. That would have keyed interest right there,
wouldn't it? |

.Mr. Nosenko. Sir, if vehknew that he studied in Columbia
University, in Yale University e

Mr. Sawyer. Well, it says right --

Mr. Nosenko. .In Russian Institute.

Mr. SawYer. It says on the report, this was on the 21st

or the 23rd or 25th of October, a week after he arrived, it
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fjj 2 in Russiaﬁ. So you knew he spoke Russian at that time. And yet
3 that was one of your criteria.

. 4 Mri:iNosenkol. tWéll, sir‘ =z
50 Mr. Sawyer. Something else I am a little curious about.

] Apparently, coming hére, wanting to defect,'waﬁting‘to.leave
7 América, wanting Russia, here is a guy that if he'didnjt
8 know anything'would be'apparently capable of_goingvback to the.
9 United States at the behest of KGB in areas of the country that
10 Russian diplomats and so forth, KGB people'weren't\allowed_tq'ga
N and dig up information for them and come back. Here is a guy
12 you didn't héve to threaten, he volunteers. And it seems Strange
‘» _ 13 you wouldn't talk to him or be interested in him just from that
i4 point of view.
18 " And how -=- and another thing thatvgreatly bothers me,
16 ‘how did:YOu know that he, being in‘the Marines, you knew that,
17 but how‘did you know he wasn't a cryptographer or how did
13 you know he wasn't stationea in the Office'of the Joint Chiefs
R .
19 if of Staff as a”guard Or as a messenger or a clerk, or that he
20 workedAwith U-2s8, which apparently he did. Why would the KGB
21 not at least find these things out, with a guy that-wanﬁs to
v 'Q% 22 | 9o to Russia, wants to be a Russian? \
. | ‘ ok| fA Mr. Nosenko. Sir, I only can repeat you, when on him was

24 || received the first information about his arrival, checkup was

2g i made on him. There wasn't any existing material in KGB, any

t
i
|
i
i

|
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knowledge about him,A He never was before in the Soviet Union.
In judging-ﬁy tﬂe question =--—
Mr. Sawyér; why weren't they asking, why wouldn't they
ask, that's the quéstion. Why wouldn't they ask?
Mr. Nosenko. They are not -- |
Mr. Sawyer. Apparently they knew he could speak Russian.

‘Mr. Nosenko. -- asking Americans approaching.

Judging by the questionnaire, they decided, the KGB decide

Seventh Department, he is not ah interesting target.

Mr. Sawyer. Well, why would a person.like this not even
be interesting for something like the Tokyo Rose, on some kind
of propagandé program where he could say how bad things were
in the United States, and why he didn't want teo stay £henea
anymore and how_greaf they were in Russia, like these
propagandists do?

| Mr. .Nosenko. Sir, I am telliﬁg you why it was decided,
and ﬁow KGB was thinking ébéut him." |

Mr. Sawyer. I y;eld béCk the balance of my time.

The Chairman. The time of the gentleman has eXpired.

Mr: Fithian..

Mr. Fithian. Mr. Chairman, I just now got this report.
I wonder if I could let Mr.Edgar go ahead of me?

The Chairman.. The Chair will recognize Mr. Edgar.

Mr. Edgar. Thank you, Mr. Chairman.

I have a series of questions which I hope most of which

ezt oo TOP SECRET
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will be yes and no kinds of quéstions;

Did you conduct in the KGB a program to compromise and
recruit jourhalists?

Mr. Nosenko. I was working, when I started to work in the

KGB in 1953, the first year I was working against American

Mr. Edgar. But the KGB, not you personally, but the KGB
did have a policy of‘going'againSt»journalists anditrying to.
compromise them, yes or nof%v

Mr. Nosenko. Trying to recruit or compromise them.

Mr. Edgar. Did they éensor all the journalists' notes
that they could gather from the.journalists? Did they censor
the notes before'they allowed the story to go out?

Mr. Nosenko. Yés, sir.

Mr. Edgar. Priscilla Johnson interviewed Oswald on the
15th of November, 1959. Would the KGB ﬁavé looked at her
notes from that interview? |

Mr. Nosenko. Sir, they‘-ae censored not by the KGB, but
there is special -— it islgdvernment organization was censoring
this. FSome materials are coming to the KGB, some are not
coming.

Mr. Edgar. Well, she'reveals'in her article'that he was 4
Marxist, that Oswald was a Mafxist and & Marine Corps radar

in November of 1959.
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Mr. Nosenko. Sir, I didn't know this in those days.

‘Mr}'Bdgar. Do- you know a.correspondent by the name . o f

Mr. NosenKo. Yes, I heard such a name’,
who was 'a correspondent.
‘Mr. Edgar. 1In the earlier questioning

Burke, you wére’notfcbnfusfng'%ﬁrléne Mosby

A

of Priscilla Johnson?

Mr. Nosenko. I think it was Priscilia

which I described, I think so. I think so,

Johnson.

'Mr.]Edgar. How|do you know?

Mosby, a woman

of Congresswoman

with the treatment

Johnson, the case

it was Priscilla

Mr. Nosenko. What I heard from colleagues who were in

KGB, who were working against correspondents.

Mr. Edgar. But you are not absolutely clear?

Mr. Nosenko. And then there was .an article in -

Mr. Edgar. You are not absolutely --

© Mr. Nosenko. In literary newspaper, I think it was, not

in Pravad, Izvestia, but in Literary Gazette.

Mr. Edgar. But you are not‘absolutely"certain?

Mr. Nosenko. No. I think it was Priscilla JOhnson, as

I said.

Mr. Edgar. But|it could have been someone else.

Mr. Nosenko. An American correspondent, woman.- -

Mr.'Edgar. Are you certain that after 1967 you sat down

e TOP SECRET
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with the CIA and corrected your earliér statements about Oswald,
yes of no?

Mr. Nosenko. Yes, sir.

Mr. Edgar. We have only a féw pages of written testimony,
some three pages that you gave, and in fact, in the beginning
part of that testimony, you indicate that you'dOn‘t want fo_goyuk
through it again because your earlier testimony will stand for,
itself. I am paraphrasing what you said.

Were the notes and the recordsihgs,of thdéé corrections
made and kept by the CIA?

Mr. NOsenko. Sir, Mr. Brﬁce Solie talking with me every day
for a period ffom the end of '67, the whole '68, 1968, '69, every
conversatibn he was recording. - But he never has come and showed
his notes, transcriptions or anything. He was returning to
every case, to every aspect by 20, 25, 30 times.

Mr. Edgar. But specifically on the Oswald case, woﬁld it
be correct in our assuming that it was more than three pages of
notes oﬁ specifically Lee Harvey Oswald after 19672

Mr. Nosenko. If he was raising questions concernihg also
LeevHarvey Oswald.

MR. Edgar. We have some infoémation that Bruce Solie --

Mr. Nosenko. Yes, Mr. Solie.

Mr. Edgar. Stated in a deposition that there is nothing on
Oswald cher than the three pages.

how many pages. I know

IP\’TG OMPANY. INC.

Mr. Nosenko. cannot sa
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that he was passing through all cases, all queétions, with ﬁe
for the period almost two years.

Mr. Edgar. Who other than Bruce Solie did you talk to ébout
correcting your earlier statements?

Mr. Nosenko. I wasn't correcting them. They were qorrecting
they were talking returning back to every case.

Mr. Edgar.>0ne final question.

Mr. Nosenko. And also besides Mr. Solie, were people coming
from FBI with cases in which were: interested for them.

Mr. Edgar. One final question. You stopped our hearing
about an hour ago and were concerned about our playing the tape
and -bringing up old memories, and I respect the fact that you are
very patriotic in coming before this Committee and helping us.

Would you be willing to sit down with our staff and go
through a series of written questions which outline specifically
for you the contradictions of yoﬁr 1964, 65, '66 and eafly '67
timeframe, with the statements that you made in '67, '68 and
'78, and indicate in a yves-no manner which statement, laid side
by side, is true and which statement is false?

Mr. Nosenko. If it is the wish of the Committee, sure.

Mr. Edgar. Thank you, Mr. Chairman.

The Chairman. The time of the gentleman has expired.

Mr. Fithian?

Mr. Fithian. Mr. Nosenko, do yéu remember when it was that the

FBI first intervigwe
o Pt
-

L

s ,im %_ f :
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: Mr. Nosenko. I do not remember dates, but =--
9 Mr. Fithian.. It was between February and April?
3 Mr., Nogsenko. Right, right.
. al Mr. Fithian. The information we have is that it was early
. 5 March, the first week in March. 1Is that about right?.
§ 6 Now, Haveryou talked to the FBI about that testimony at any
_é 7 time since then?
g 8 Mr. Nosenko. Gentlemen, on many, many times I have seen
3]
g 9 FBI, many, many questions raised. I cannot -- about this testi-
gx 10 mony, no, no. '
% 1 Mr. Fithian. About the Oswald»testimony?
z 12 Mr. Nosenko. ' About Oswald were'asked»queétions,'but‘not abouyt
Z
. g 13 this testimony . I do not remember about this testimony.
g 14 Mr. Fithian. My question is, there is a written transcript
g ]5‘ summary of your testimony to the FBI taken on Marcﬁ 5th, 1964.
? Mr. Nosenko. Right.
= 16 -
; 17 Mr. Fithian.. My question is, have you at any time since
g 18 then visisted with the FBI about this testimony?
% 19 Mr. Nosenko. No, sir, no, sir.
. 26 Mr. Fithian. Now, next, when -- what is your.understanding
21 as to when Oswald first offered to defect, when you first knew,
Y when the KGB first-knew he was interested in defecting?
. | 23 Mr. Nosenko. I cannot give you a date.
24 . Mr. Fithian. All right.
25 Well, he filled out an application -
TOD ©17 W ' & ﬁ ?
AZLE?QJI;:@SO&;REP iNg COMPANY, INC.

HY¥ 509535 DocId:32277209 Page 109



HW 509235

300 7TH STREET, S.W., REPORTERS BUILDING, WASHINGTON, D.C. 20024 (202) 554-2345

10

1

12

13

14

15

16

17

18

19

20

21

22

23

24

25

133

Mr. Nosénko. No, no, no application, in oral form. ﬁe
told the interpreter in oral form.

Mr. Fithian. This was the Intéurist?

Mr. Nosenko. Interpreter of the Intourist-.

Mr. Fithian. And then the Intourisﬁ came to the KGB?

Mr. Nosenko. Right, and it immediately was informed to KGB
that this American applies, wants to stay, said to interpre£er.

Mr., Fithian. And then you'reviewed the file?

Mr. Nosenkc. It was several pieces of pages what we had on
him. It wasn't even file.

Mr. Fithian. But you reviewed whatever applications --

Mr. Nosenko. Right. No it wasn't application to stay. He i
oral form told the interpreter that he wants to stay Soviet
Union.

Mr. Fithian. You reviewed the pages that he had filled out
for the visa and any other sheets that you had?

Mr. Nosenko. He didn't -- vyes, thesé-documents, ves, for
the visa, Questionnaire and --

| Mr. Fithian. Yes. - What I am trying to get at is what did
you have in front of you physically, knowledgeably about Oswald?

Mr. NOsenko. What I remember, it was it was éeveral pages
only, was questionnaire, was form of document from Intourist
received how long his tour and how many days. There was checks °

of Oswald in archives of KGB to forms. There was information from

Intourist who work i}

E
i
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Mr. Fithian. All right. Let me just stop you here.

Mr. Nosenko. Yes.

Mr. Fithian. The forms in there by the KGB wére filled out
based on what informatibn?.

Mrf Nosenko. On his name, what he‘suppliéd;Mho he is, when
he was asking visa.

Mr. Fithian. But they conducted no check, no search?

Mr. Nosenko. It is in the archives of KGB, if he ever was
in Soviet Union, on him there will be soﬁething. If he wasn't in
Soviet Union but he was known to intelligence service -~

#Mr. Fithian. But you didn't have any record on that.

Mr. Nosenko. Nothing.

Mr. Fithian. And so the final question is that the only
thing that you‘had to judge -that he_Waé an uninteresting subject
was what,hé had told the Intourist guide? |

Mr. Nosenko. Right.

~Mr. Fithian. That is the only substantive thing?

Mr. Nosenko. Yes, sir, and his questionnaire for who he

-is, his name, whatever he filled about himself,. That's all.

The Chairman. The time of the gentleman has expired.

The Chair has one additional request from-one member,'for
one additional question.

Mr. Sawyer?

Mr. Sawyer. I just héve one addi£ional question, and that is

the $80,000 vyou got for compensation and  the $15,000 or $20,000

ﬂg’ﬂﬁ. sl g:.;g 18 ]
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you got latei, that was net money after whatever taxes or whatever
it'was. --

Mr. Nosenko. Yes, after all taxes were taken.

Mr. Sawyer. Thank vyou.

Mr. Dodd. Mr. Chairman?

The Chairman. Mr. Dodd?

Mr. Dodd. I just wondered for the record, I wondered if,
Mr. Nosenko, you could tell us when you arrived in this cbuntry on
February 12th, 1964, bet&een February 12th, 1964 and April 4th,
1964, wherg were you in this country? |

Mr; Nosenko. February 12 of 1964 and April 4th; I was stayihé
in house in Virginia. I do not know address.

Mr. Dodd. Did you go =-- did you travel at all?

Mr. Nosenko. No, sir.

Mr. Dodd. No vacation? ) R

Mr. Nosenko. Oh, I went in March on week to Hawaii I was.

Mr. Dodd. Were you on your own?

Mr. Nosenko. No, no, no, with.guards.

Mr. Dodd. It was a relaxed period for you and just a chance
to rest?

Mr. Nosenko. Chance to get a little bitirest.

Mr. Dodd. 1Is it your knowledge that this is the normal way
that defectors are treated when they come to this country?

Mr. Nosenko. I do not know.

Mr. Dodd. Just one last point, Mr. Chairman, and that is

R
, y” %ﬁ
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with regard to the American exhibit, as a result of a statement by
Mr. Klein which I understand you did not disagree wiﬁh, the Americs
exhibit ended on Sepgember 4th,‘l959? That's when the termination
of the exhibit was?

Mr. Nosenko.. Yes, he showed me an: article.

Mr. Dodd. - Is it your knowledge that employees thatworked
during the exhibit stayed on for a period of time after that?

Mr. Nosenko. Sure, to it will be disassembled,  this is the
whole process is going on. It is closed for visitors to visit,
to look.

Mr. Dodd. How long a period would that hawe been, a week?

Mr. Nosenko. No, more.

Mr..:Dodd. More?

Mr. Nosenko. More, sure.

Mr. Dodd: . Thank you, Mf.Chairman.

The Chéirman. Mr. Nosenko, Qith reference to your earlier
comments this evening regarding what- transpired during your
period of isolation, which you described as extreme spartan
conditions, I would like to make this request of you. I think the
record ought to in a very graphic way portray those conditions
under which you were subjected during that period of time/ and
while you are complying with Mr. Edgar's request and working with
the staff in terms of the contradigtory data, would you élso agree

to work with the staff in terms of seeing that the record has a

complete and accurate descript

Ui
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: Mr. Nosenko. Yes, sir.
9 The Chairman..——of all the conditions which‘yodwunderwent&r
3 during that period? :
. 4 Mr. Nosenko. Yés, sir.
" 5 The Chairman. Thank: you.
§ 6 Did yOu“hayefsomé?b-
g‘ . Mr. Cornwell. Following up op the question that Congressmar
é 8 Dodd just asked you, the staff, in an at£empt to -determine how lond
§ 9 it took to disassemble the exhibition, checked with ;vknowledge-
g‘ 10 able employee who was involved in that proceés in the State.
% 1 Department and were informed by'thét persoh that the exhibition
. z‘ 12 was disassembled and the persons who were operating it had
. é 13 left by‘October the 4th, approximately 30 days after the
g ]4  exhibition was terminated.
El 15 .Would you disagree with that information?
i‘ 16 Mr. Nosenko. No, sir, i'cannot disagree. I do not remember.
§~ 17 I do not know, even, when they left, no, sir.
,g 18 Mr. Cornwell. That.is all I have.
§ 19 The Chairman. Anything further from the Committee?
s 20 Now, Mr. Devine, do you have anything?
21 Mr. Devine. No. He is under continuing‘subpoena.'
29 The Chairman. Under the rules of the Committee, Mr. Nosenko,
‘ 23 any witness appearing before our Committee is entitled at the
24 cqnclusion of his»testimony to address the Committee for a
25 period of five minutes for the purpose of clarifying anything
“
COMPANY, INC.
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for the recqrd or making any statement he so desires, and I want
to at this time afford you that five minute period to make such a
statement, if you so desire.

Mr. Nosenko. Mr. Chairman, ladies and gentlemen, I consider
my appearance, invitation to appear at Committee, as I told also
the same applies before, my meetings with the staff of the Commit-
tee, I consider it honor,»greithhonor for me. I will try to
answer whatever I remember, whatever I know as only truth, and
but the truth. And you would like to see me.appear at any time,
I am at your disposal and I will try to give you the only things
what I know.

The Chairman. Thank you.

That is the completion of your statement, sir?

Mr. Nosenko. Yes, sir.

The Chairman. Mr. Nosenko, on behalf of the'Committee and
the United States Congress, I want to expresé our appreciation to
you for having appeared here and having given this Committee the
benefit of your testimony. At this time I would remind you of
the terms of your agreement to work with our staff and provide
further information to the Committee, that you will continue
under the oath administered to you by this Committee.

Mr. Nosenko. Yes, Sir.

The Chairman. Thank you very much for your appearance
here. |

Mr. Nosenko. Thank you, sir.
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The Chairman. You are excused.

At this time, there being‘noifurther business to come
before the Committee, the meeting is adjourned subject tQ the
call of the Chair. |

{(Whereupon, at 10:17 o'clock p.m., the Committee was

adjourned subject to the call of the Chair.)

Wallk §
RTING COMPANY, INC.

DocId: 32277209 Page 116




